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Tekmovanie 940 tekstilnih brigad TITOVA ŠTAFETA 1951
Že pri sami organizaciji polletnega 

turnirskega tekmovanja v počastitev 10. 
obletnice OF so stremeli za tem, da so 
se vključile v tekmovanje vsi kolektivi. 
Ker je bilo razdobje tekmovanja soraz
merno zelo dolgo, od meseca oktobra 
1950 do aprila 1951, število brigad pa ze
lo visoko, so razdelili to tekmovanje na 
več etap. V mesecu oktobru in novembru 
je tekmovalo za kategorizacijo preko 940 
predilniških in tkalskih brigad iz vse Slo
venije. Ta prva etapa je razvrstila vse 
enako močne brigade v kategorijo, nakar 
se je v mesecu decembru v drugi etapi 
tekmovanja razmeta še močnejša borba 
za prva mesta v posameznih kategorijah 
med enako kvalitetnimi predilniškimi 
kakor tudi tkalskimi brigadami, katerih 
število je znašalo preko 200. Brigade je 
komisija pri glavni direkciji tekstilne 
industrije dnevno ocenjevala in jih obve
ščala o doseženih uspehih.

V zadnji etapi tekmovanja v mesecu 
marcu za naslov najboljše predilniške in 
tkalske brigade polletnega tekmovanja, 
se. je pomerilo med seboj 50 najboljših 
brigad, od katerih so si s težko borbo 
prislužile ta častni naslov brigada »Pav-, 
lin« iz predilnice Tržič in brigada • "Rav
nohribe iz »Tiska;ninec v Kranju.

Poleg tekmovanja brigad eo tekmova
li med seboj tudi vsi kolektivi v podjet
jih, od katerih je zasedel prvo mesto ko
lektiv MTT Maribor in si prisvojil v 
trajno last diplomo. Vsekakor je bilo to 
tekmovanje dosedaj najbolj izpopolnjeno 
in rodilo ogromne uspehe v celotni tek
stilni industriji Še pomembnejše uspehe 
je prineslo posameznim kolektivom, ki so 
s tem tekmovanjem uspeli prekoračiti in 
izvršiti svoje planske naloge ne le v pre
teklem letu, ampak tudi v najbolj kritič
nih mesečih v začetku letošnjega leta.

za dvig storilnosti vseh brigad ter za čim 
uspešnejšo izpolnitev polletnega plana, 
bo zato prenesena organizacija in ocenje
vanje brigad na sama podjetja, medtem 
ko bo kolektive ocenjevala po doseženih 
uspehi brigad glavna direkcija oziroma 
republiška ocenjevalna komisija.

Tekmovanje brigad, in 
posameznikov v podi etrih 
kovinske industrije LRS

Pred dnevi se je sestala tekmovalna 
komisija pri Republiškem odboru sindi
kata'kovinarjev za Slovenijo, da ugotovi 
rezultate četrtletnega tekmovanja med 
brigadami in posamezniki, ki so ga spre
jela podjetja kovinske industrije Slove
nije na predlog Centralne uprave.

Komisija je ugotovila, da so nekatera 
podjetja resno proučila načrt tekmovanja, 
zato tudi uspehi v tekmovanju niso iz
ostali. Najboljši so v tem tekmovanju 
prav gotovo »Litostroj«. »Utensilija« in 
»Eka«. V nekaterih podjetjih pa je pri 
delavskih svetih, upravnih odborih in 
sindikalnih podružnicah še vedno pre
malo zanimanja za pravilno izvedbo tek
movanja, kar se odraža'v netočnem po
šiljanju poročil, ki so poleg tega še po
manjkljiva, Prav gotovo bi bilo delo ko
misije mnogo lažje in rezultati tekmova
nja še boljši, ako bi ne bilo teh že 
tolikokrat poudarjenih napak, katere 
upravičeno vzbujajo nezadovoljstvo med 
člani kolektivov, ki se trudijo pri izpol
njevanju vsakdanjih nalog-in da bi do
segli večje uspehe. V vrsto podjetij, ki 
poročil sploh niso poslala, se uvrščajo 
nekatera izmed največjih v kovinski 
stroki, tako TAM, Emajlirana — Celje, Ve
riga - Lesce, Mariborska livarna itd., kar

_ , v . ie še prav posebno obsojanja vredno, ker
Za prav posebno požrtvovalne m naj- je splošn<) znan0| da ti kolektivi dosegajo 

boljše brigade so bile predvidene tudi ogromne uspebe Zaradi neodgovornosti 
denarne nagrade, katere so ze odobrene funkcionarjev teh podjetij pa so zaslužne 
s strani glavne direkcije v znesku 400.000 brigade in poeamez„iki izpadli pri prvem 
dinarjev m se bodo podelile zmagoval- četrtletnem ocenjevanju za najboljšo bri- 
nim brigadam posameznih kategorij. Bn- gado in za najb^ljšeža deiavCa v stroki. 
gadi »Pavlin« m »Ravnohrib«, pa prejme- Da . ihodnjem ocenjevanjll nc 
ta poleg denarne nagrade glavne direk- b<jdo zopet prišle do izraza navedene sla

bosti, naj bi sindikalne .podružnice skup
no z delavskimi sveti še temeljiteje pro
učile načrt tekmovanja ter pravočasno 
dostavile šestmesečna in četrtletna tek
movalna poročila, kar bo pripomoglo, da 
bodo priznanja podeljena res najboljšim 
brigadam in posameznikom.

Titova štaieta je izraz neizmerne ljubezni, ki jo gojijo 
narodi Jugoslavije do svojega ljubljenega maršala. Dne 25. maja 
bo njegov 59. rojstni dan. Med najlepšimi slovesnostmi tega 
dne bodo trenutki, ko bodo izbrani iizkulturniki prinesli mar
šalu Titu v roke umetniško izdelane štafetne palice z nešte
timi voščili, čestitkami, obljubami in spomenicami. Pošta, ki 
jo bo maršal Tito v tej obliki sprejel, bo tem pomembnejša, 
ker bo prišla iz najoddaljenejših vasi, trgov in mest, iz stoterih 
tovarn, rudnikov in kmečkih zadrug — iz rok v roke, skozi 
stotisoče rok.

Štaieta planincev je že več tednov na poti, prav tako 
tudi štafeta graničarjev; priprave za glavno vseljudsko štafeto 
so v polnem teku. Lani je Janeza Poldo, našega popularnega 
smučarskega skakalca doletela čast, da je v imenu slovenskih 
fizkulturnikov izrekel čestitke ljubljenemu maršalu; letos bo 
ta čast doletela vajenko Sonjo Rozmanovo, izvrstno telovad- 
kinjo in marljivo učenko fine mehanike z Jesenic.

Letošnja Titova štafeta bo še bolj mogočna ljudska mani
festacija kakor prejšnja leta, saj ji daje desetletnica ljudske 
vstaje pod vodstvom tovariša Tita še večji pomen. V Sloveniji 
pripravljajo šest glavnih štafet, ki bodo krenile iz najoddalje
nejših krajev in se bodo združile v Ljubljani v torek 22. maja 
ob 17.30 uri pred Narodnim domom. Po trije tekači so pred
videni na vsak kilometer, dolžina glavnih prog širom po LR 
Sloveniji pa znaša 10S0 km. Tu seveda niso vštete stranske šta
fete, ki se bodo stekale v glavne.

Štafeta planincev je na poti že od »Planiškega tedna«, 
kajakaši so se spustili po Savi proti Beogradu minulo nedeljo. 
Prekmurci, Prleki, Belokranjci in Trentarji bodo krenili proti 
Ljubljani v ponedeljek 21. t. m. Naslednjega dne bodo startali 
Gorenjci (s štafeto bodo začeli na vrhu Triglava); tudi štafete 
iz Kopra in štafete Jugoslovanske armade bodo krenile na pot 
v torek. Štaieti iz Lendave, ki bo šla skozi Mursko Soboto, 
Maribor in Dravograd, se bo pridružila štaieta s Koroške. Zelo 
dolgo pot bo opravila štafeta, ki bo šla iz zadruge Železne 
Dveri proti Ljutomeru. Na vsej progi od Ljutomera m:mo Or- 
moža, Ptuja, Maribora, Celja, Zidanega mosta, Trbovelj, Litije 
in vse do Ljubljane bodo razvrščeni tekači, ki si bodo podajali 
palico iz rok v reke. Poleg tekačev bodo tekle trume častnih 
spremljevalcev, v vseh krajih bodo tudi kratke, prisrčne slo
vesnosti.

Tekli bodo samo podnevi. Z nočjo se bodo štafete usta
vile, palice s pošto pa bodo čuvale častne straže. Ponekod 
pripravljajo večerno ljudsko veselje, kresove in codobno. Po
sebno slovesen bo prihod glavnih štafet v Ljubljano. Tekači, 
med katerimi bodo poleg telovadcev, športnikov, planincev in

Tudi letos bomo ponesli pozdrave maršalu Titu
tabornikov tudi udarniki, novatorji in drugi prvoboritelji so
cializma, bodo tekli v zmernem, preračunanem tempu, in sicer 
tako, da bodo vse štafete prispele v Ljubljano dne 22. maja ob 
17.30. Štafete se bodo združile že v mestu in krenile v slav
nostnem sprevodu proti Narodn. domu, kjer bodo izročili šta
ietne -palice predstavnikom ljudske oblasti. Po primernem na
govoru se bodo novi tekači spustili na pot, tekli bodo proti Gro
supljemu in Novemu mestu ter mimo Brežic vse do Samobora, 
kjer bodo palice slovenskih štafet prevzeli hrvatski fizkultur- 
niki.

Kakor se bodo 22. maja stekale v Ljubljano slovenske šta- 
fete, tako se bodo stekale na maršalov rojstni dan v Beogradu 
vse velike štafete narodov Jugoslavije, Tekači finalisti bodo 
čestitali ljubljenemu maršalu v imenu sfotisečev fizkulturnikov, 
borcev, mladincev in drugih, ki so sodelovali pri štafetah, ka
kor tudi v imenu milijonov, ki mu želijo zdravja in novih 
uspehov za dobro narodov Jugoslavije. —ga

SKRB JESEN SKE ŽELEZARNE
za strokovni dvig delavcev

pije in republiškega odbora sindikata 
tekstilcev tudi prehodni zastavi.

Kljub izredno lepim rezultatom so v 
tekmovanju ugotovili razne pomanjklji
vosti, posebno pri ocenah posameznih 
brigad. V naslednjih tekmovanjih, pred
vsem pa v junijskem, ko bodo tekmovali

PRED TEDNOM MATERE IN OTROKA

V vzornih otroških jaslih
Tik ob obratu II. Tovarne tiskanega 

blaga v Kranju stoji lepa, velika zgradba. 
Hišo obdaja obsežen vrt, ki je ves v buj
nem zelenju in razkošnem pomladnem 
cvetju. V vetru se majejo snežnobele ple
nice, po kater.ih takoj spoznaš, da so v 
tej lepi hiši tovarniške otroške jasli. To 
domnevo potrdi tudi prodoren dojenčkov 
jok, ki se razlega iz odpetih oken. Ne
hote se vprašaš, zakaj tako milo in upor
no joče. Ali ni nikogar, ki bi ga potola
žil, vzel malo v naročje in ga popesto
val?

Po peščeni stezi prihajajo matere. 
Nekatere z dojenčki v naročju, druge 
vodijo za roke še ne tri leta stare otro
ke. Ponedeljek je. To je dan, ko delavke 
iz tovarne »Tiskanina« prinašajo svoje 
otroke v skrbno varstvo otroških nego
valk. V njihovih rokah bodo otročički 
ves teden, matere pa bodo ta čas brez 
skrbj opravljale svoje delo. V soboto pa 
bodo spet prišle po svoje malčke.

Teta Mila, tako kličejo upravnico jasli 
otroci, sprejme vsakogar s toplim na
smeškom in prijaznimi besedami Mala 
Milena, ki jo je mati pravkar pripeljala, 
bridko zajoka, ko vidi, da je mati odšla. 
Toda v materinskem objemu dobre tete 
Mile je takoj vsa žalost pozabljena in že 
se skozi solze smejejo oči.

Prijazna teta Mila me vodi skozi vse 
prostore dečjih jasli. Povsod vzoren red 
in čistoča. Kako prijetno dene belina 
posteljnine, otroškega perila in pohištva. 
Zdi se mi, kakor da je še vse nedotak
njeno. Dojenčki, debelušni in rdečelični, 
začudeno gledajo neznano lice, ko pa vi
dijo, da je tu tudi teta Mila, se jim na
peta lička raztegnejo v ljubek nasmeh.

»Zakaj pa ta nebogljenček tako upor
no joče? Ali je morda bolan?« radovedno 
vprašam tovarišico upravnico.

»Ni vajen novega okolja, danes ga je 
mati prvič prinesla v jasli,« prijazno po
jasni, »saj se bo prav kmalu prilagod L«

Kakor v vseh prostorih, vlada tudi v 
kuhinji vzoren red in čistoča. Dobroduš
na kuharica, vsa v belem, pravkar pri
pravlja hrano za dojenčke. Vse točno po 
navodilih zdravnice dr. Pancetove, k 
skrbno bdi nad zdravjem otrok, pri mla
dih negovalkah pa razvija ljubezen do 
njihovega poklica. Z materami večkrat 
vodi razgovore in posvetovanja. Tudi

upravnica in negovalke z veliko skrbjo 
pazijo na otroke. Iz njihovega dela m 
uspehov se vidi, da ljubijo svoj poklic. 
Končno se pa ta njihova skrb vidi tudi 
na otrocih samih. Ko gledam te rdeče
lične malčke, ki kipijo od zdravja, si 
mislim, kako jim morajo biti matere hva
ležne za vso skrb in nego.

'To bi bila v kratkem lepa in sončna 
stran dečjih jasli »Tiskanine« v Kranju. 
Toda, kakor vsaka stvar, imajo tudi te 
jasli s v oijo senčno stran in težkoče. Nič 
ne bi rekli, če bi bile te težkoče res 
objektivne, take, da bi se v danih težkih 
gospodarskih pogojih' ne mogle rešiti, 
toda te težkoče obstajajo v malenkostih, 
katere bi se z malo dobre volje dale od
praviti.

Jasli imajo centralno kurjavo, ki greje 
samo dva hodnika in kopalnico. V sobah 
so pa peči, ki se morajo kuriti z drvmi. 
Pozimi je upravnica, ki je obenem tudi 
ekonom in administrator, vodila veliko 
borbo za drva. Povsod je ' naletela na 
gluha ušesa in nerazumevanje. Ali se ne 
bi mogla sindikalna podružnica pobrigati, 
da bi bile jasli pravočasno preskrbljene 
s potrebno kurjavo? Saj so vendar v ja
slih otroci njenih članic! Nadalje elek-

Delavce jz Črne gore "so v jeseniški 
železarni na jdostojneje sprejeli ter 
oskrbeli z vsem potrebnim, cla se bodo 
v dveh letih lahko priučili oz. izučili 
v čimboljše delavce-strokovnjake, ka
tere bo železarna v Nikšiču nujno 
potrebovala. Prva dva meseca so bili 
mladi delavci iz Črne gore razpore
jeni na razna delovna mesta po 
posameznih obratih, kjer so imeli pri
liko seznaniti se z delom in industrij
skim življenjem sploh. Večina se je 
v novo življenje kaj kmalu vživela, 
nekaj pa je bilo tudi takih, ki tovrst
nega, to je pretežno težkega dela niso 
vzljubili in so se raje vrnili v svojo 

trični kuhalnik. Jasli obstajajo že skoraj, domovino. Uprava podjetja je žc po 
eno leto. Ves ta čas uporabljajo kuhal- dveh mesecih organizirala splošen te-

Železarna Jesenice ne skrbi samo 
za strokovni dvig svojih delavcev in 
uslužbencev, temveč vzgaja kader 
tudi. za ostala podjetja metalurške 

'stroke. Pred dobrim pol letom je po
slala Ljudska republika Črna gora v 
Železarno Jesenice okrog 100 delav
cev, da bi se v določenem roku izučili 
različnih železarsko-metaln rški h ^po
klicev za novo Železarno v Nikšiču-

i le osenna last upravnice. Upravi 
jasli nr kljub vsem prošnjam še do zdaj 
uspelo, da bi tovarna preskrbela skromen 
električni kuhalnik. Potem je nujna na
peljava telefona. Koliko je važnih tele
fonskih razgovorov z zdravniki, z zdrav
stvenim svetom itd., itd.'Za vsak tele
fonski razgovor mora upravnica ali pa 
ostalo osebje v jaslih uporabljati telefon, 
ki je v obratu II, tovarne; vsak telefon
ski razgovor pa vratar vpiše kot pri
vaten. Da, zgodilo se je celo, da je 
vratar nagnal iz telefonske centrale 
upravnico, ko je hotela ob neki priliki 
telefonirati, dasiravno ji je uprava to
varne dovolila uporabo telefona. Misli
mo, da bi bilo dobro, če bi matere, ki 
imajo v jaslih svoje otroke priskočile 
jaslim na pomoč in zahtevale, da sindi
kalna podružnica ali pa delavski svet 
uredi to vprašanje; saj so jasli del to
varne same, pa čeprav spadajo v izven- 
industrijske obrate.

Bliža se Teden matere in otroka. 
Mogoče bo ta dal pobudo, da bodo jasli 
preskrbljene s tem kar nujno potre
bujejo.

čaj, v katerem so pridobivali tečajniki 
osnovne pojme o metalurgiji in žele
zarstvu, kakor tudi o računanju, pi
sanju, črtanju, zgodovini in zemlje- 
pisju. Mladi Črnogorci so kazali iz
redno zanimanje za tečaj in za prav 
vsa predavanja, dobro so predelali 
predvideno snov in pokazali ob koncu 
tečaja v splošnem prav dober uspeh. 
Medtem ko večina naših delavcev ko
maj pričakuje zaključka tečaja, so 
Črnogorci ob zaključku prvega štiri
mesečnega tečaja izrazili željo po or
ganiziranju novega strokovnega te
čaja, da bi se v stroki, za katero so 
so odločili, čimprej in čimbolj izpopol
nili. Njihovi želji, je uprava podjetja,

Kakor vse druge železarne, se tudi v 
Štorah bore s pomanjkanjem surovin. Če 
pa pogledamo okoli, sebe, pa lahko naj
demo vse polno odpadkov železnih pred
metov, ki pridejo kot staro železo v po
štev v železarnah.

Štorski kovinarji so z navdušenjem 
pozdravili akcijo glavnega odbora Zveze 
sindikatov Slovenije o zbiranju odpadkov. 
Po vseh obratih so na zborovanjih skle
nili, da bodo tekmovali tudi v zbiranju 
starega železa. Pa ne samo to, upravni 
odbor sindikalne podružnice metalurgov 
v Štorah je sklenil, da pozove na tekmo
vanje v zbiranju starega železa vse sin
dikalne; frontne, mladinske in pionirske 
organizacije ter šole. Za železarno Štore 
pomeni staro železo kritičen material, če 
bi se pa zavedni ljudje resno lotili zb Ta
nja starega železa, bi se temu zasluž 
nemu kolektivu naše črne metalurgije v 
veliki meri pomagalo Pri tem delu se 
posebno lahko izkaže mladina in pion rji.
_____________________________ R. U-

ki stremi vedno in povsod zn strokov
nim dvigom delavcev in nameščencev, 
ustregla ter organizirala strokovni 
tečaj po raznih strokah, kjer bodo 
dobili ukaželjni Črnogorci strokovno 
in praktično znanje iz stroke, za ka
tero so se odločili.

Primerno pa bi bilo. da bi Jese
nice tem delavcem nudile poleg stro
kovne izobrazbe tudi izobrazbo na 
kulturnem in fi/kulturnem področju- 
ki je na Jesenicah na priznani višini

Idisv novega Mirna InsnaiTa v Kranio

Kako tekne dobra malica.

Da. bo novi način preskrbe kar naj
bolje potekal in da bo tako tudi pre
hrana prebivalstva v Kranju zadovoljiva, 
je Okrajni sind kalni svet • sklical konfe
renco vseh sindikalnih funkcionarjev po
družnic, katerim bodo raztolmačeni novi 
gospodarski ukrepi Zvezne vlade o uki
nitvi odkupov nekaterih prehranbenih 
predmetov. Po konferenci so organizirali 
tudi seminar za predavateljski in funk
cionalni kader, ki bo šel na vasi in tam 
privatnim kmetom ter zadružnikom tol
mačil koristi novega načina trgovanja, da 
bodo kmetje spoznali ekonomske zakoni
tosti, kj zahtevajo izboljšanje kmetijske 
proizvodnje, kar bo v prid kmetom sa
mim in tako tudi skupnosti.

O poteku novega načina trgovanja v 
Kranju še ne moremo veliko povedati. 
Prebivalstvo je bilo v velik h skrbeh, 
predvsem če bo dovolj mleka za do
jenčke. Ker odkupno-prodajna mreža še 
ni dobro organizirana, količ-ne mleka, ki 
jih prejemajo mlekarne, še ne krijejo po
treb vsega prebivalstva. Zaradi tega bo 
do 1. junija prodaja mleka organizirana 
tako, da bodo mlekarne prodajale mleko 
vsak dan do 9. ure za dojenčke, po de
veti uri pa za druge potrošnike. "S to za
časno rešitvijo so bili ljudje zadovoljni 
Prvi dan proste prodaje mleka so bili vsi 
dojenčki z mlekom preskrbljeni, v mle

karnah je ostalo še okrog 300 litrov mle. 
ka, ki je bilo na razpolago drugim po
trošnikom po 23 din liter. Cena mleku je 
v Kranju najnižja v vsem okraju in v tem 
Kranj prednjači.

Okoliški kmetje kažejo veliko zani
manje za novi način trgovanja in vse 
kaže, da bo prav v kratkem času v Kra
nju dovolj mleka za vse potrošnike. Iz- 
gledi so, da bodo kmetje oddajali mleko 
odkupnemu podjetju in ga ne bodo pri
našali ha trg-

Glede mesa ljudje niso bili v skrbeh. 
Mesa je bilo že prv dan proste prodaje 
dovolj na trgu po 140 din, socialistični 
sektor pa ie prodajal meso kar po 120 
dinarjev. Trgovine zadružnega sklada 
skrbijo za to, da bo teh živil čimveč v 
prodaji in da bodo čimcenejša. Zadružni 
sklad se ne bo ravnal po cenah na trgu, 
ampak jih bo formiral po lastnih stroških.

ZA GRADNJO KULTURNEGA DOMA 
V TRSTU

6 članov IOOS Poljčane' je prispevalo 
1900 din za gradnjo kulturnega doma v 
Trstu. Delavci lesnega obrata bodo med 
prvimi darovali najmanj po 30 din igral
ska skupina SKUD Oton Župančič« v 
Slovenskih Konjicah pa bo dala na raz
polago ves dohodek od zadnje uprizoritve 
igre »Matiček se ženi«.



V čem je bistvo akordnega načina dela TEDEN DNI PO SVETU
V Sloveniji se je zlasti zadnje čase 

razširila parola o ukinitvi norm in pre
hodu na akordno delo, kar marsikoga 
lahko zavede v zmoto o bistvu problema.

Predvsem moramo biti na jasnem s 
pojmom o akordnem delu: ali akordno 
delo kot sistem dela sploh obstaja? Me
nimo, da ne in da ni nikoli obstajal. Do
kazov za to trditev imamo nešteto. De
lavec uporablja pri ‘opravljanju določe
nega dela vedno isti način dela in orodje, 
pa naj bo delo plačano po akordu, normi 
ali času. Pri enem ali drugem načinu na
grajevanja delavec lahko spremeni samo 
intenziteto dela, kar je odvisno od nepo
sredne volje samega delavca, njegove 
marljivosti in iznajdljivosti. Torej sta 
akord in norma samo način obračunava
nja zaslužka delavcu, akord je potem
takem samo sistem plačevanja po učinku, 
ki se od plačevanja po normi razlikuje v 
tem, da se pri akordnem obračunavanju 
delavcu plača po enoti mere, od komada, 
metra, kilograma itd. Jasno je, da je ta 
način obračunavanja mnogo lažji, eno
stavnejši, da lahko mnogo vpliva na bolj
šo organizacijo dela in odpravlja mnogo 
nepotrebnih evidenc in kompliciranih ob. 
računavanj.

O sistemu dela pa lahko govorimo ta
krat, kadar se spremenijo organizacija 
dela, delitev dela in samo izvrševanje 
delovnih operacij oziroma raba orodja. 
Sistemi dela so lahko individualni sistem, 
brigadni sistem, sistem ročnega dela. si
stem strojnega dela itd. Ti in drugi siste
mi dela se lahko uporabljajo pri vseh vr
stah nagrajevanja, naj bo to akordno, po 
normi ali času.

Nekateri naši listi prinašajo v svojih 
člankih trditve o akordnem delu kot si
stemu dela in zavračajo potrebo normi
ranja kot nekakšno nepotrebno birokra
cijo in s silo naprteno zlo in podobno.

Ne ukinitev norm, marveč prav na
sprotno! Prav pri uvajanju akordnega 
načina plačevanja moramo voditi še 
vztrajnejšo borbo za normiranje vseh 
del, revidirati moramo nerealne nor. 
me, stalno zasledovati gibanje storil
nosti dela s pomočjo dobre evidence 
norm in učinka po normah, kot edi
nega merila storilnosti in solidne pod
lage akordnemu načinu plačevanja.
Odpravljati anarhičnost v podjetjih na 

področju organizacije dela, uvajati nove 
metode dela za dviganje storilnosti, po
speševati racionalizacije, novatorstva in 
iznajdbe ter tako ustvariti pogoje, da bo 
vsako podjetje dobro in racionalno go
spodarilo, da bo vsak delavec prej zaslu
ženo nagrado za svoje delo in vloženi 
trud — to je danes ena naših najvažnej
ših nalogi

Pa si oglejmo, zakaj.
Akordno plačevanje prav gotovo ni 

nova stvar. Staro je prav toliko, kolikor 
je staro tudi mezdno delo. Lastniki'pro
izvajalnih sredstev so že od nekdaj težili 
k akordnemu plačevanju zlasti tam, kjer 
se je ta način plačevanja v praksi naj
bolje izkazal, posebno pri težkih fizičnih 
delih in pri tistih delovnih mestih, ki ne 
zahtevajo posebne natančnosti in visoko 
kakovostnih izdelkov. Pri teh akordnih 
plačilih sta se delodajalec in delojemalec 
prosto pogajala, pri čemer ni bil odloči
len čas izvršitve dela, pa tudi ne plačil
na postavka. Pri takih pogodbah je ve
ljalo načelo: »kdo bo koga«. Predvsem je 
v teh primerih imel odločilno vlogo za
kon ponudbe in povpraševanja. Deloda
jalec se je okoriščal z rezervno armado 
brezposelnih delavcev. Mnogi brezposel
ni delavci so prevzemali razna dela samo 
zato, da so prišli do zaslužka, pa naj bi 
bil ta še tako skromen, da so si s tem 
rešili golo življenje, kajti lačna, raztrgana 
in obubožana družina ter glad so bili tisti 
bič, ki je priganjal vsakega proletarca, 
da je sprejel delo za vsako ceno. Temu 
se je pridružila še nezdrava konkurenca 
brezposelnih delavcev v prodajanju svoje 
delovne sile. Vse te okoliščine so vpli
vale na višno zaslužka posameznih de
lavcev. Lastnik proizvajalnih sredstev je 
vedno imel točen račun, koliko lahko pri 
takih ali drugih pogojih dela napravi po- 
vprečen delavec, zato je tudi postavil 
temu primerne plačilne pogoje, ki so bili 
vedno le v prid delodajalcu in v škodo 
delojemalcu.

Naši delovni ljudje so z narodno
osvobodilno borbo in s socialistično re
volucijo postali sami lastniki proizvajal
nih sredstev; s tem so odvrnili od sebe 
vse metode kapitalističnega izkoriščanja, 
hkrati pa tudi tak način akordnega pla
čevanja. Naša delovna zakonodaja je tako 
urejena, da ne more biti več izkoriščanja 
človeka po človeku. Ne dovoljuje uvajati 
nobenih delovnih metod, ki bi bile v 
škodo delavcu. Veljavne uredbe o plačah 
uveljavljajo socialistično načelo nagraje
vanja: vsakomur po njegovem delu; koli
kor skupnosti daješ, toliko od nje preje
maš. Izhajajoč iz teh osnovnih načel na
grajevanja, določajo uredbe o plačah vi. 
šino zaslužka za vsako storjeno delo. 
Pravilniki o razvrstitvi del pa razvrščajo 
vsako delo v tisto plačilno grupo, v ka
tero določeno delo po svoji strokovnosti 
in zapletenosti spada, upoštevajoč pri 
tem še posebne pogoje dela. Praktično 
pomeni to, da ima vsako delovno mesto 
tudi določeno plačo. Do te plače ima 
pravico vsak delavec, ki opravlja dolo
čeno delo na tem delovnem mestu. Prav 
ta način plačevanja zagotavlja vsakemu 
delavcu pravično plačilo za storjeno delo. 
Pri tem je zakon ponudbe in povraševa- 
nja omejen, ker so plačilne postavke za

DRŽAVNO POSESTVO PEKRE
bo letos preskrbovalo indus/ri/ske 
centre v Dravski dolini

Državno posestvo Pekre bo letos s 
svojimi proizvodi prvič v večji meri in
terveniralo pri znižanju cen na maribor
skem živilskem trgu in v trgovinah dr
žavnih posestev.

Precej zelenjave, sadja, vina, masti 
in mesa bodo izvozili tudi v Mežico, 
Črno, Guštanj, Dravograd in nekaj celo 
v Ljubljano.

Kaj so letos posadili in posejali, v 
Pekrah? Lansko leto so videli, da jim 
prinaša zelenjava največ dohodkov. Zato 
bodo letos povečali proizvodnjo vrtnin 
za 150 odstotkov. Že sedaj so poslali na 
mariborski trg nekaj zgodnje spomladan
ske solate, ki gre kar dobro v denar.

Imajo tudi 200 m toplih gred, kjer so 
že pozimi pripravili dovolj najrazličnejših 
sadik, da jih lahko prodajo še drugim 
državnim posestvom, ekonomijam in KDZ.

Letos so na račun zelenjave skrčili 
površino za krušna žita. Le teh so po
sejali 9 hektarov, kar bo pa dovolj za 
domače potrebe.

V Pekrah imajo tudi okoli 60 hekt. 
arov sadovnjakov, ki pa so že precej 
izčrpani. Da bi povečali pridelek sadja, 
bodo obnovili vse sadovnjake. Letos so

jih že obnovili 5 in pol hektara, in to 
po večini jabolk in breskev.

Stara drevesa najprej s posebnim 
traktorjem-goseničarjem izrujejo s kore
ninami vred, nato pa površino preorjejo 
(zrigolajo), nakar posade mlada drevesa 
po tako imenovanem plantažnem sistemu. 
Tak način uporabljajo v vseh naprednej
ših državah, posebno v ZDA (Kaliforni
ja). Res je sicer, da bo pridelek sadja 
zato nekaj let manjši, toda pozneje bo 
ves ta trud bogato poplačan.

Letos so se lotili tudi obnove vino
gradov, ki so skrajno zanemarjeni in iz
koriščani. Menijo, da jih bodo obnovili v 
desetih letih. Vino iz vinogradov v Pe
krah je znano tudi daleč izven meja 
naše domovine.

Tudi proizvodnjo mleka bodo letos 
znatno povečali. Oddali ga bodo 58.000 
litrov, in to največ v industrijske centre 
v slovenjegraškem okraju.

Delovni kolektiv šteje 170 delavcev, 
med katerimi je 50 večkratnih udarnikov, 
toda prav po zaslugi njihove požrtvoval
nosti in prizadevnosti bodo dobili letos 
delovni kolektivi v Dravski dolini znatno 
več zelenjave, masti, mesa in'drugih živil 
kakor prejšnja leta,

vsaljo delo že v naprej določene z zako
nitimi predpisi. Teh postavk ne more 
nihče poljubno menjati, ne da bi pri' tem 
prišel v nasprotje z delovnopravnimi pred
pisi. Pri vsakem odstopanju od teh načel 
mora biti nujno oškodovan delavec ali 
družba, kar je zopet odvisno od tega, v 
kateri smeri je zakonska določba kršena.

Vsi navedeni momenti nam jasno po
vedo, da je pri nas akordno plačevanje 
po kapitalističnih principih odpravljeno 
in da se ga ne moremo posluževati, ne 
da bi pri tem bila prizadeta ena ali dru
ga stran.

V našem družbenem redu lahko govo
rimo samo o akordnem načinu plačeva. 
nja, ki mora sloneti na dveh osnovnih 
elementih, in sicer na solidnem in pre
izkušenem merilu delovnega učinka in na 
zakoniti plačilni postavki Merilo storil
nosti je v naši praksi realna delovna nor
ma, plačilna postavka pa je predpisana 
za vsako delovno mesto z ustrezno ured
bo o plačah delavcev in s praviln:kom o 
razvrstitvi del kot sestavnem delu ured
be. Ta dva elementa ne moreta in ne 
smeta biti zanemarjena pri določanju 
akordnega plačila za opravljanje dolo
čenega dela, ker sta drug drugemu po
goj; kolikor se ta elementa ne spoštujeta 
pri določanju akordnega plačila, pride na 
vsak način do oškodovanja ene ali druge 
stranke, ki skleneta ta način plačevanja.

Za zaključek vprašanja uvajanja akord, 
nega načina plačevanja je treba pouda
riti. da- mora le-ta sloneti na solidnem in 
preizkušenem merilu, t. j. na realni de
lovni normi in na plačilni postavki, ki jo 
določa uredba o plačah delavcev po 
učinku. Polna lastna cena določenemu 
delu oziroma izdelku mora sloneti, poleg 
ostalih elementov, tudi na določeni pla
čilni postavki, katera hkrati določa tudi 
višino zaslužka delavcem za opravljanje 
dela ob realni delovni normi.

Brigada ali grupa delavcev, plačana 
po akordu ali kolektivni normi, mora 
imeti tak sestav, da zagotovi pravilno 
razmestitev delavcev pri delih, ki so po
trebna za izvršitev prevzetega dela in ki 
jih določa pravilnik o razvrstitvi del 
ustrezajoče uredbe o plačah. To pa zopet 
ne pomeni, da se moramo birokratsko 
držati vseh predpisov, ker bi ti predpisi 
lahko postali ovira nadaljnjemu razvoju 
in bi lahko imeli tudi škodljive posledice. 
Prav nasprotno, v praksi moramo iskati 
tak'h oblik dela in nagrajevanja, ki de
jansko najbolj ustrezajo našemu razvoju. 
Pri vsem tem pa moramo upoštevati to, 
da ostane osnovno načelo socialističnega 
dela in nagrajevanja nedotaknjeno.

Nekatera podjetja, pa tudi nekatere 
gospodarske panoge v celoti, kot so 
gradbeništvo, lesna industrija, zlasti na 
področju eksploatacije gozdov in na ža
gah, že uvajajo akordni način plačevanja. 
Že v samem začetku so se pokazali po- 
zitivni uspehi, čeprav imamo še dosti po
manjkljivosti, katere bo treba z nadalj
njim študijem odpraviti.

Kam lahko pripelje naše gospodar
stvo podcenjevanje nekaterih elementov, 
ki' določajo dopustno višino akordne pla
čilne postavke, nam prav nazorno pove 
konkreten primer LIP Straža: Brigada 
23 delavcev razne strokovne sposobnosti 
ima pri delu na žagi postavljeno normo, 
da mora izdelati 29,5 kub. metra reza
nega lesa. Akordna postavka za 1 kub. 
meter je 175 d'n, pri čemer pa se ni upo
števala uredba o plačah. To pomeni, da 
da ta brigada pri stoodstotnem doseganju 
norme zasluži 5162,50 din. če upoštevamo 
vsa dela in sedanje plačilne razrede teh 
delavcev, ki jih določa uredba o plačah 
in njen pravilnik o razvrstivi del, bi bil 
dnevni zaslužek teh delavcev pri stood
stotnem doseganju norme 2986,40 din, kar 
pomeni, da LIP Straža prekoračuje pla
čilni fond za celih 2176,40 din ali za 73°/o 
dnevno. Pa to ni osamljen primer. V pa. 
rilnici prekoračujejo 42”/o, pri zlaganju 
kop, napravi leg in pokrivanju 42®/o, pri 
prevzemu, odpremi in odvozu na rampo 
pa celo 85°/o dnevnega plačilnega fonda.

Delavske svete, zlasti pa upravne od
bore podjetij, čakajo še obsežne naloge 
pri gospodarjenju s podjetji, če naj bodo 
ta dejansko odraz socialističnega gospo
darstva. Le na ta način bomo uspeli dvig
niti produkcijo, znižati cene proizvodom 
in dvigniti realno mezdo ter si tako za
gotoviti boljše življenje. D. J.

Tudi v preteklem tednu napetost v hladni 
vojni, ki se bije med zahodnim in vzhod
nim imperializmom, ni popustila. Nasprot
no, po mnogih znakih sodeč izgleda, da se 
je pritisk na političnem barometru v zad
njem tednu če povečal in je prav malo 
upanja, da se bo v bližnji bodočnosti zmanj
šal.

DRUGI DEL KITAJSKE POMLA
DANSKE OFENZIVE NA KOREJI
Korejska vojna — ena od največjih ne

varnosti za ohranitev miru na svetu, če 
vedno traja. Se vedno ima glavno besedo 
orožje obeh nasprotnikov, ker je Peking 
zaenkrat še gluh na vse pozive za mirno 
rešitev tega vprašanja. V tem tednu se je 
pričel po daljših pripravah drugi - del kitaj
ske spomladanske ofenzive na Koreji. Zdi 
se, da so Kitajci vložili v to ofenzivo ma
ksimum naporov, da bi odločili korejsko 
vojno v svojo korist. Dosedanje izgube ki- 
tajsko-korejskih čet znašajo že skoraj mi
lijon ljudi. Poleg zavezniškega letalstva in 
topništva zelo redčijo kitajske čete tudi 
razne nalezljive bolezni, proti katerim so 
Kitajci zaradi pomanjkanja sanitetnega 
osebja in materiala skoraj brez moči.

Izgleda. da takih ogromnih človeških in 
materialnih izgub niti številni kitajski na
rod ne bo mogel dolgo prenašati. V zadnjih 
dneh se mnogo govori o dozdevnih pogaja
njih, ki se baje vršijo med sovjetskim in 
ameriškim predstavnikom v OZN o mirni 
rešitvi korejskega vprašanja. Če so te vesti 
resnične — kar ni izključeno — bo to samo 
potrdilo našo tezo, da stoji za korejsko voj
no Kremelj, ki lahko vsak trenutek konča 
vojno na Koreji, seveda v zameno za poli- 
fiArjA ltonopsi ip

Tudi sile OZN -na Koreji so utrpele že 
precejšnje človeške in materialne izgube. 
To velja predvsem za ameriške in južno- 
korejske čete, ki nosijo glavno breme ko
rejske vojne. Visoki ameriški vladni funk
cionarji so že večkrat pozvali Peking na po
gajanja o mirni in častni rešitvi korejske 
tragedije. Toda odgovori Mao-Ce-Tunga so 
bili vedno negativni. Zaradi svojih velikih 
izgub v vojni vodijo ZDA proti Kitajcem 
nekoliko ostrejšo politiko kakor druge 
države.

Pred dnevi je bila v glavnem po ame
riškem prizadevanju v komisiji za gospo
darske ukrepe proti LR Kitajski, nato pa 
še v Političnem odboru Glavne skupščine 
OZN sprejeta resolucija o prepovedi Izvoza 
orožja, streliva in strateških surovin v LR 
Kitajsko. Ta resolucija je pomemben argu
ment Trumana v borbi proti Mac Arthurju, 
saj je Truman tako dokazal, da je možno 
uporabiti proti kitajskim napadalcem na 
Koreji tudi druge, predvsem gospodarske 
ukrepe, ne da bi pri tem tvegali napad na 
Mandžurijo in uporabo kitajskih naciona
lističnih čet s Formoze.

MAC ARTHUR IMA V ZDA ČEDALJE 
MANJ PRISTAŠEV

Razprava pred senatnima odboroma za 
oborožene sile in zunanje zadeve o ameriški 
politiki na Daljnem vzhodu je pokazala, da 
je Truman dokončno premagal oholega Mac 
Arthurja in njegove republikanske zago
vornike. Večina senatorjev, pa čeprav so 
mnogi izmed njih prej podpirali Mac Ar
thurjevo stališče, je priznala, da bi osvoji
tev Mac Arthurjevega stališča do daljno
vzhodnih vprašanj pomenilo tvegati dolgo
trajno vojno s Kitajsko in Sovjetsko zvezo.

Nedvomno je polom macarthurjevske 
strategije v ameriškem senatu precej pri
zadejal tudi sovjetske načrte v Aziji in 
Evropi. V Kremlju bi bili vsekakor zelo 
zadovoljni, če bi se vojna na Koreji raz
širila tudi na LR Kitajsko. Taka vojna, ki 
ji ne bi bilo videti konca, bi angažirala ve
čino ameriške vojaške moči. V tem primeru 
bi dobili Sovjeti proste roke v Evropi. Tu 
bi Rdeča armada ob pomoči nacionalnih 
informbirojevskih Partij kaj hitro opravila 
svoje »osvobodilno poslanstvo«.

KAKŠNE NAČRTE IMA GROMIKO 
V PARIZU?

Tudi sedanja konferenca namestnikov 
štirih zunanjih ministrov v Parizu, ki jo 
je predlagala Moskva, služi Sovjetom le kot 
govorniški oder za svoje propagandne go
vore. Sovjeti so predlagali konferenco štirih 
zunanjih ministrov predvsem zato, da bi 
preprečili ponovno oborožitev Zahodne Nem
čije in izvedbo oborožitvenih programov za
hodnih držav. Vendar se oboroževalni načrti 
zahodnih držav še vedno izvajajo prav za
radi Gromikove zavlačevalne taktike v Pa
rizu.

Zahodni predstavniki so nedvomno sto
rili vse, da bi prišlo do konference zunanjih 
ministrov. Gromi ko pa nasprotno ni pristal 
na nobene koncesije zahodnim predstavni
kom. Ko je končno pristal na predlog B 
dnevnega reda zahodnih držav, so nekateri 
optimisti že napovedovali kraj in čas kon
ference štirih zunanjih ministrov. Toda 
Gromiko ,ie vse take optimiste brž razoča
ral. Zahteval je namreč, da se vnesejo v 
zahodni predlog dnevnega reda nekateri 
sovjetski kredlogi: 1. SZ želi, da bi se na 
prvem mestu obravnavalo vprašanje demi
litarizacije Nemčije, zahodne sile pa zahte
vajo, da bi bilo to vprašanje zadnja točka 
dnevnega reda; 2. sovjetski delegat zahteva, 
naj bi razpravljali o zmanjšanju oborožitve 
in vojaških sil štirih velesil, zahodni dele
gati pa žele. naj se najprej določi obseg 
oborožitve kakor pa razprava na splošno o 
zmanjšanju oboroženih sil na svetu; 3. SZ 
zahteva, naj bi razpravljali o vprašanju 
Atlantskega pakta in o ameriških preko
morskih oporiščih, zahodni predstavniki pa 
so proti temu, ker menijo, da se o tem 
vprašanju ne more razpravljati, ker SZ ni 
članica Atlantskega pakta. Zahodni pred
stavniki teh predlogov niso sprejeli.

Značilno je, da je Groznikova taktika v 
Parizu zelo dobro koordinirana z drugimi 
političnimi dogodki na svetu. Ko so pred 
mesecem severnokorejske čete bežale pred 
silami OZN, je imel Gromiko vedno dovolj 
kompromisnih predlogov, sedaj, ko so An
gleži zaskrbljeni zaradi nacionalizacije iran
skih petrolejskih vrelcev in »Anglo-Iranian 
Oil Company« — družbe za eksploatacijo 
petrolejskih nahajališč in ko se zahodne 
države bore tudi z drugimi težavami (po
manjkanje surovin v Angliji, nesoglasja 
med ZDA in Anglijo pri sestavljanju mi
rovne pogodbe z Japonsko, skrb zaradi oživ
ljanja nacizma v Nemčiji itd.), pa je Gro
miko nepopustljiv.

BISTVO SOVJETSKE »POMOČI« 
ZAHODNIM DRŽAVAM

Laburistično vlado v Londonu je zelo 
razburila vest nekega egiptovskega časo
pisa, po kateri naj bi češkoslovaška vlada 
ponudila Egiptu za 20 milijonov egiptovskih 
funtov orožja v zameno za bombaž.

Znano je namreč, da je Anglija predčasno 
ukinila pošiljanje orožja Egiptu kot proti
ukrep na zahtevo Egipta, naj se razveljavi 
anglo-egiptska pogodba iz leta 1936, kar bi 
pomenilo umik angleških čet s področja 
Sueškega prekopa.

Nedvomno je Češkoslovaška ponudila 
Egiptu orožje na sugestijo SZ, ki bi rada 
izkoristila sedanje neurejene razmere v 
Afriki in na Bližnjem vzhodu za svoje im
perialistične cilje. Zanimivo je, da Sovjeti 
vsem zahodnim državam, ko pride do 
kakšnih elementarnih ali drugih nesreč, 
»velikodušno« ponudijo svojo pomoč. Sovjet
ski poslanik v perzijski prestolnici Sadči- 
kov je n. pr. nedavno uradno ponudil per
zijski vladi sovjetsko tehnično osobje in 
naprave za petrolejska polja v Perziji, na
mesto angleških inženirjev in naprav na
cionalizirane angleško-perzijske petrolejske 
družbe. Tudi Indija se naenkrat skoraj ne 
more otresti sovjetske in kitajske (!) po
moči v živilih, ki naj bi vsaj nekoliko 
ublažila težak prehranbeni položaj v Indiji.

Sovjetsko »pomoč« raznim zahodnim drža
vam si zato lahko tolmačimo kot skrbno 
prikrit poizkus sovjetskega vmešavanja v 
notranje zadeve drugih držav.

PAVELIČ IN ARTUKOVIČ 
ŠE VEDNO NA SVOBODI

Čeprav si danes ves miroljubni svet pri
zadeva, da se prepreči tretja svetovna voj
na, pa se nekateri vojni zločinci, ki so krivi 
za velike zločine, storjene med zadnjo sve
tovno vojno, še vedno nahajajo na svobodi. 
To velja med drugim tudi za bivšega »po- 
glavnika« »Neodvisne države Hrvatstce« 
(NDH) Ante Paveliča in njegovega nekda
njega notranjega ministra in najtesnejšega 
sodelavca Artukoviča. Medtem ko Pavelič 
brezskrbno živi skupaj z Mussolinijevim 
sinom Vittorijem, ki se je »proslavil« med 
italijansko-abesinsko vojno, v Argentini, 
kjer ima celo svojo »vlado« in »parlament«, 
pa je Artukovič v Los Angelesu v Kalifor
niji. Oba sta odgovorna za smrt sto in sto 
tisočev Srbov in .Hrvatov, ki so jih ustaši 
pomorili v Jasenovcu in drugih koncentra
cijskih taboriščih Pričakujemo zato, da 
bodo ZDA ^ kakor tudi Argentina, ki sta 
članici OZN, izročili naši državi oba vojna 
zločinca, da jih naše ljudstvo pravično sodi.

Zahal ne smemo 
dopusta delili

Tovariš H. J. je poslal uredništvu 
vprašanje, zakaj dopust ni deljivi Ker je 
gotovo več takšnih naročnikov, ki si gle
de deljivosti dopustov še niso na jasnem, 
odgovarja uredništvo tovarišu H. v po
sebnem članku: Izšla je brošura, v kateri 
jo posebej obrazloženo, zakaj je treba 
dopust izrabiti skupaj. Razlog je pre
prost: deljen dopust sploh ne bi bil do
pust in od njega delavec in nameščenec 
ne bi imela ničesar. Dopust je dala naša 
ljudska oblast delovnim ljudem v tovar
nah in ustanovah zato, da se enkrat v 
letu odpočijejo in $ tem pridobijo novih 
moči za nadaljnje delo. Posebno med pro
govnimi delavci in tudi nekaterimi dru
gimi vlada želja po deljenih dopustih, ki 
bi jim omogočili delati; včasih po dva' ali 
po tri dni tudi doma. Tak dopust ne bi 
izpolnil namena dopusta, to je počitka, 
poleg tega pa bi škodoval tudi proizvod
nji, saj zlepa ne bi mogli imeti pregleda 
nad izostajanjem in bi tako nastal pravi 
nered. Celo pri rednem izkoriščanju do
pustov je treba napraviti načrt, ki pred
videva čas in dolžino dopustov za one, 
ki imajo pravico do dopustov. Lahko si 
je predstavljati zmedo, ki bi nastajala, 
posebno v večjih podjetjih, ko bi delili 
dopuste za vse leto in za vsakega upra
vičenca posebej.

2e iz površnega vidika o naštetem 
vidimo, da je popolnoma pravilno, če se 
dopusti izkoriščajo skupaj. Če se pa zgo
di, da delavci, ki ne morejo na dopust 
večkrat letno, izostajajo po tri dni zaradi 
»bolezni« in podobnih izgovorov, je treba 
preprečiti s primernimi ukrepi tako škod
ljivo samovoljnost, Seveda pa je vse kaj 
drugega, če kdo izostane iz opravičenih 
razlogov.

O trel. ki je 7. marca 1951 zadel predsed
nika perzijske vlade, ko je nanj streljal 
bralec korana Abdulah Rasteker, je odjeknil 
po vsem svetu. Perzija, stara križišče kon
tinentov, a tudi križišče tujih Interesov, je 
znova postala središče svetovne pozornosti.

Med deželami Bližnjega In Srednjega 
vzhoda je Perzija že od nekdaj zavzemala 
važno mesto, saj je bila že davno križišče 
važnih trgovskih poti, danes pa je v pro
metnem in strateškem oziru med najvaž
nejšimi predeli na svetu.

Čeprav je šestkrat večja od Jugoslavije. 
Ima Perzija le približno toliko prebivalcev 
kot naša država. Svet je tu bolj pust, enoli
čen. planotast. deloma celo gorat. Le maj
hen del zemlje je primeren za kmetijstvo. 
Potrebno je po večini umetno namakanje, 
ki pa je še vedno zelo primitivno in naj
več v rokah velikih zemljiških posestnikov, 
ki na veliko Izkoriščajo kmečko prebival
stvo. V Perziji pridelujejo pšenico, ječmen 
In proso za domače potrebe, za Inozemski trg 
pa nekaj bombaža, sadja, tobaka ln riža. 
Razen industrije nafte v Perziji ni dosti 
druge Industrije. Največ tovarn je okoli 
perzijske prestolnice Teherana. Tu je nekaj 
tekstilnih, cementnih in kovinskih tovarn. 
Svetovno znano je tudi Izdelovanje perzij
skih preprog.

Preokret v perzijskem gospodarstvu pa je 
nastal konec 19. stoletja, ko je franoskl 
geograf De Morgan v te,i deželi odkril pe
trolej. Poslej se je razvila velika petrolejska 
industrija. Petrolejska proizvodnja obsega 
sedaj 70'/« vsega perzijskega Izvoza.

Za novo odkriti petrolej so se takoj za
čeli zanimati Inozemski kapitalisti. Naj- 
podjetnejšl med njimi so bili Angleži. Ti so 
že leta 1999 dobili koncesijo za eksploata
cijo južnih petrolejskih nahajališč v Perziji. 
Takrat je bila ustanovljena angleško per 
zljska petrolejska družba (Anglo Iranlan 
Oil Companv). Ta družba je takoj začela 
graditi potrebne naprave ter je poskrbela

OKROG IRANSKEGA PETRO LEI A
tudi za nadaljnja znanstvena raziskavan.ja 
ozemlja. S prvimi vrtanji so začeli že leto 
prej, dejansko pridobivanje petroleja pa se 
je začelo šele leta 1913; od takrat dalje je 
proizvodnja petroleja stalno naraščala. V 
milijonih ton je znašala: leta 1939 9,9, leta 
1941 6.6. leta 1944 13.2 leta 1948 25.2, leta 1949 
27,2, leta 1950 31,8. (Jugoslovanska proizvod
nja naj bi bila po petletnem načrtu v letu 
1951. 450.000 ton). Danes je Perzija v prido
bivanju nafte -na četrtem mestu v svetu 
(za ZDA. Venezuelo ln Sovjetsko zvezo).

Da bi omogočili nemoten prevoz tako 
ogromnih količin .nafte, so zgradili Angleži 
velike naftovode v skupni dolžini 2700 km, 
ki vežejo posamezna naftna področja z 
ogromno rafinerijo nafte v Abadanu. Ta ra
finerija Ima kapaciteto preko 25 milijonov 
ton letno in je največja na svetu. V zad
nji svetovni vojni je odigrala ogromno vlo
go ko je oskrbovala s pogonskimi sredstvi 
večino zavezniških čet na Daljnem vzhodu, 
posebno še zavezniško letalstvo ln morna
rico.

Leta 1933 je bila anglo-lranska pogodba 
o Izkoriščanju nafte prvič spremenjena. 
Anglo-Iranian Oil Company je dobila Iz
ključno pravico črpati nafto na področju 
260.099 kv. km za dobo 60 let. Obvezala pa 
se je, da bo plačevala Perziji od vsake tone 
izvoženega petroleja po 4 zlate šilinge. Po- i 
leg tega naj bi dobila Iranska država 20*/i 
dobička te družbe. Nadalje je bilo določe
no. da je perzijski vladi odvzeta pravica, 
da bi iz kakršnega koli razloga ustavila delo 
družbe, dokler so v veljavi njene koncesije. 
Obe stranki sta se končno obvezali, da bosta 
vsak spor med njima predali v razsodbo 
mednarodni arbitraži.

Že leta 1914 je v delo Anglo-Iranian 011 
Companv neposredno posegla sama angleška 
vlada. Churchill je takrat v Imenu angle
ške admiralitete vložil v to družbo dva mi
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lijona funtov šterlingov. da bi na ta način 
angleška mornarica razpolagala z lastnimi 
viri za svojo preskrbo z gorivom. Računajo, 
da ima danes angleška vlada okoli 60*/i vseh 
delnic v svojih rokah.

Toda ne sanso Anglija, tudi druge države 
so že davno imele svoje interese v Perziji. 
Med njimi posebno Rusija. Že carska Ru
sija je bila večkrat zapletena v vojne s 
Perzijo. Rusi so že takrat »z vojno reševali 
svojo trgovino«. Prisilili so Perzijo, da je 
priznala rusko suverenost nad raznimi nje
nimi deželami.

Perzijska vlada je bila zadolžena tako 
pri Angležih, kakor pri Rusih. Zato je ko
lebala zdaj na eno, zdaj na drugo stran. 
Leta 1907 pa je bil med Rusijo ln Anglijo 
dosežen sporazum. Perzija je bila enostav
no razdeljena v irl cone: v severno rusko, 
v jugovzhodno angleško in v srednjo — 
nevtralno. Obe državi sta si pridržali pra
vico nadzora nad dohodki perzijske vfade 
v svojih conah, da sta lahko kontrolirali 
finančno stanje zaradi povračila dolgov. Ko 
se je po Oktobrski revoluciji Rusija umak
nila Iz Perzije, je bila Anglija nemoteni 
gospodar perzijskega petroleja vsfe do naj
novejšega časa, Leta 1919 je prišla Perzija 
celo pod angleški protektorat, ki pa je tra
jal samo eno leto.

Toda tudi nova Sovjetska zveza je bila 
zainteresirana na perzijskem petroleju, saj 
proizvaja Sovjetska zveza s svojimi sateliti 
vred letno le 37 milijonov ton, vtem ko znaša 
proizvodnja v Perziji kot smo omenili 32 
milijonov ton letno. V Interesu Sovjetske 
zveze je torej, da se zmanjšajo pozicije dru
gih sil.

Leta 1936 se je začela za perzijski petrolej 
zanimati še Nemčija. Tega leta je prišel v 
Teheran nemški gospodarstvenik Schacht ln 
sklenil s perzijsko vlado trgovinski spora
zum. Tedaj se Je začelo učinkovito prodi
ranje nemškega kapitala, pa tudi nemške 
propagande v Perzijo. Toda druga svetovna 
vojna je preprečila nemške načrte.

V drugi svetovni vojni ,ie bilo Perziji 
namenjeno, da postane most k zmagi zavez 
nikov, da postane koridor, skozi katerega 
je prešlo pet milijonov ton materiala za So

vjetsko zvezo. Iz strateških razlogov je bila 
Perzija okupirana. Severni predeli so prVU 
pod sovjetsko, južni pa pod angleško oku
pacijo.

Po vojni so se tuje čete spet umaknile iz 
Perzije vendar sovjetske šele leta 1946, ko 
je Sovjetska zveza dobila velike koncesije 
za nafto v vsej severni coni. Sporazum med 
obema vladama je bil sklenjen 8. aprila 
1946, ni pa bil ratificiran In tudi ni prišlo 
d°„ ni.e^?Te,ea izvajanja, ker sta to preprečili ZDA in Anglija. Rusi so h!l| s tem 
zelo prizadeti, ker Imajo premalo nafte In 
jim sam Baku ne more kriti potreb. Odslej 
so se odnosi med Sovjetsko zvezo In Per
zijo zelo zaostrili. Trgovinska Izmenjava je 
skoraj popolnoma prenehala. Moskva je za-

iii 6 »»ovito radijsko ofenzivo proti Per
ziji. kar je povzročilo na drugi strani do
ločeno protisovjetsko delavnost perzijske 
vlade.

Po tej vojni pa se čuti tudi v Perziji ved 
no večji vpliv Amerike: razne pomoči, po 
moč v orožju, finančna pomoč, posojilo ame 
riške Banke za uvoz ln Izvoz v višini 25 mi
lijonov dolarjev Itd. Decembra 1946 je An- 
glo-Iranlan 011 Company nenadoma prodala 
Američanom del svojega petroleja za dobo 
20 let. Ameriški trustt so prišli v posest 
večjega števila akcij te družbe. ZDA, ki 
imajo že močne pozicije v soseščini, »o tako 
prodrli tudi v to. doslej angleško trdnjavo.

Novembra 1950 je Anglo-Iranian Oil Com
panv ponudila Perziji nove. dopolnilne po
goje, po katerih bi ji plačevala po šest ši
lingov namesto po štiri od vsake pridoblje
ne tone nafte. Perzijski finančni minister 
je že podpisal ta sporazum, ki bi znatno 
izboljšal stanje perzijskih financ, vendar 
parlament tega sporazuma ni odobril, češ da 
dobi od perzijskega petroleja več angleška 
državna blagajna, kakor pa perzijska vlada. 
Parlament je zahteval nacionalizacijo petro
leja. Predsednik vlade Ali Razmara. ki je 
hotel preprečiti to podržavljenje. je bil. ka
kor znano, ustreljen in danes Je perzijski 
parlament že sprejel sklep o nacionaliza 
clji vse petrolejske Industrije v državi. Po 
tem sklepu bo vlada prevzela vse naprave 
Anglo-iranske petrolejske družbe, angleške 
strokovnjake naj bi postopoma zamenjali

perzijski draavljanl In vsi dohodki Industrije 
narte na.j bi pripadali perzijskemu narodu. 
Ang o-iranska petrolejska družba pa naj bi 
dobila odškodnino za svoj vloženi kapital.

Razumljivo je. da angleška vlada ne bo 
mogla hiti ravnodušna. Dobro se zaveda, da 
bi pomenil njen umik iz Perzije povečanje 
vpliva Sovjetske zveze v tej deželi. V svo
jih rokah ima določene adute. S pravnega 
stališča veljajo njene koncesije do leta 1993, 
po drugi strani pa Perzijci nimajo dovolj 
svojih strokovnjakov za proizvodnjo petro
leja Perzija dalje nima nikakih prevoznih 
sredstev za prevoz petroleja, zlasti pa nima 
zato potrebnega ladjevja. Končno nima Per
zija tudi nobenih izkušenj na mednarodnih 
petrolejskih tržiščih. In še to: Kje pa naj 
zadolžena Perzija vzame kapital, da bo iz
plačala Anglo-iranski petrolejski družbi od
škodnino? Računa se. da bo za to potrebnih 
okoli 41)0 milijonov funtov šterlingov. In 
kje naj potem vzame Perzija potrebni obratni kapital?

Taka vprašanja hi Perzija lahko rešila 
samo z novim »posojilom«. Sovjetski poslanik 
Je_?e prejšnjemu ministrskemu predsedniku 
v Teheranu Izjavil, da bi se Sovjetska zveza 
v primeru nacionalizacije petroleja, javila 
kot kupec celotne proizvodnje. Perziji bi da
la na razpolago svoje strokovnjake, dala pa 
hi tudi potrebne naprave, da bi se mogla 
proizvodnja nemoteno nadaljevati.

To b( bila ena možnost »rešitve« sedanje 
situacije. Seveda za pa dne sile ne bi nikoli 
privolile v tako rešitev, ki vrhu vsega Per
zijcem ne bi prinesla nič drugega kot ob
čutno škodo, saj sovjetski strokovnjaki ne 
bi mogli takoj nadomestiti na vseh položa
jih angleških. Nujno bi nastal zastoj proiz
vodnje in s tem velike izgube.

V svetovnem tisku se mnogo piše tudi O' 
možnosti, da bi Američani nadomestili An
gleže. zlasti ker imajo že dovolj izkušenj 
v sosedni Arabiji. Vendar pa je bolj ver
jetno, da se bodo Perzijci končno le spora
zumeli z Angleži, morda po zgledu Araosko- 
ameriške petrolejske družbe, ali kako dru
gače V vsakem primeru pa bo ta sporazum 
Angleže precej stal. posebno še. ker bodo 
po perzijskem zgledu tudi druge države n. 
pr. Egipt — kmalu hotele nacionalizirati svo
ja pri rodna bogastva

Bodočnost nam bo prav kmalu pokazala, 
za kakšno rešitev se bo odločila sedanja 
perzijska vlada.



V Dragomlfu umetno golijo postrvi
Kakor vsaka panoga gospodarstva, 

ima tudi ribogojstvo v Sloveniji za sabo 
svojo razvojno pot in zgodovino.

Prvo ribogojnico v Sloveniji je že pred 
prvo svetovno vojno • osnoval profesor 
Franke na Studencu pri Ljubljani. Po 
vojni je bila prenešena v Želimlje pod 
Turjakom. Pozneje so se postopoma po
javljale še druge ribogojnice, ki so jih 
imeli razni zasebniki samo zaradi športa 
in osebnega užitka.

Pretežna večina odprtih voda, to je 
potokov, rek in jezer v Sloveniji, so bila 
last privatnikov, raznih verskih združenj 
in graščin. Te vode so lastniki dajali v 
zakup za dobo desetih let raznim šport
nim ribičem, deloma pa tudi poklicnim 
ribičem, ti pa so dajali dovoljenja za 
ribolov športnim ribičem proti visoki

bujejo te zadruge s potrebnim materia
lom za poribljavanje voda.

V Sloveniji imamo štiri državne ribo
gojnice — v Dragomlju pri Domžalah, 
Boh. Bistrici, Kobaridu in Obrhku pri 
Ložu ter štiri ribarsko-zadružne valilnice 
v Celju, Mariboru, Ljubljani in Idriji. 
Zmogljivost posamezne ribogojnice je od 
50.0CO do 2 milijona iker letno. Seveda 
pa gotov odstotek iker in zaroda od- 
mrje, nekaj rib se uniči med sabo, nekaj 
jih pa tudi. požro vodomci, ki z dreves 
prežijo nanje.

Kako se umetno oplajajo ikre in gojijo 
postrvi? Oglejmo si državno ribogojnico 
v Dragomlju. Dragomelj je majhna vas, 
štiri kilometre oddaljena od Domžal. Ri
bogojnica leži ob mlinu. Iz studenca Go- 
bovška, ki izvira en kilometer nad Dra-

Belice so najboljša hra na za plemenske postrvi

odškodnini. Takih Športnih ribičev je bilo 
iz dneva v dan več, rib v vodah pa zato 
vedno manj. Poleg tega so uničevali ribe 
še razni odpadki iz tovarn ter je tako 
obstajala nevarnost, da bodo ribe popol
noma izumrle. To je tudi dalo povod za 
umetno poribljavanje voda, kar je danes 
tudi smoter ribogojstva.

Pred vojno se je večina iker uvažala 
iz Danske, kjer gojijo največ amerikan- 
ekih postrvi. Poribljavanju odprtih voda 
sta pomagali tudi Amerika in Nemčija, 
ki imata dovolj salmonidnih voda in je
zer

Po osvoboditvi je sistem ribarskih 
pravic prešel v državno last. Država je 
dala v zakup vse vode novoustanovljenim 
ribarskim zadrugam, člani teh zadrug so 
pa ribiški upravičenci. Ribogojnice oskr-

Mariborski zdravstveni delavci 
so prejeli zasluženo priznanje

Nepopustljivo in trdovratno kot v 
času borbe pod okupacijo nadaljujejo 
mariborski zdravstveni delavci svoje 
napore in delo v sedanjem času iz
gradnje socializma. Priznanje za svoje 
delo in njegovo pravilno usmeritev v 
dobrobit bolnika so prejeli te dni.

Odlikovanih je bilo 21 članoV-zdrav- 
etvenih delavcev, od teh 6 zdravni
kov, 3 lekarnarji, 4 bolničarji, po ena 
medicinska sestra, babica, medicinska 
laborantka, strežnica in kuharica ter 
po en medicinski tehnik, vrtnar in 
kurjač. 2 zdravnika sta odlikovana z 
redom dela II. stopnje- 8 uslužbencev 
z redom dela III. stopnje in 11 usluž
bencev z medaljo dela.

V imenu odlikovancev se je zahva
lil ravnatelj bolnišnice, ki je izrazil 
misel, da odlikovanje ni samo izraz 
priznanja posameznemu odlikovancu, 
temveč vsemu kolektivu, v katerem 
odlikovanec dela. Obljubil je v imenu 
odlikovanih- da bodo ti tudi v' naprej 
nosite!ji delovnega poleta za čimhi- 
trejšo izgradnjo socializma v zdrav
stveni stroki za dobrobit in čimboljše 
zdravljenje bolnikov s pozivom, naj 
tudi ostale podružnice tekmujejo v 
delu. da se bo število odlikovanih in . 
z njimi delovni uspeh povečal.

Dr. M. K.

gomljem, se pretaka voda preko mlinskih 
koles v bazene, vališča, kanale in rib
nike. Ribogojnica ima skupno 11 ribni
kov, kjer gojijo mladice, plemenite in 
ribe za potrošnjo. Poleg teh ribnikov sta 
še dva kanala, od katerih je eden opre

deljen na posamezne bazene, ki so po
kriti s streho, v drugem, odkritem ka
nalu, pa plavajo plemenske amerikanske 
postrvi. Poleg tega ima ribogojnica še 
kanal za belice (kline), ki jih potrebujejo 
za prehrano plemenk. Voda iz studenca 
Gobovška je vedno čista in stalna ter ne 
obstoji nevarnost, da bi jo neurje ska
lilo.

V času, ko se postrvi drstijo, to je 
novembra in decembra, ujamejo plemen- 
ke na drstiščih in se tistim, ki so godne, 
odvzame ikra in mleko. Odvzete ikre 
položijo v. skledo in jih pomešajo z mle
kom (semenom samca), V trenutku, ko se 
polije po ikrah in mleku voda, se ikre 
oplodijo. Oplojene ikre položijo v valil- 
nike, to so ozka korita, skozi katera se 
neprestano pretaka voda. Po 40—50 dneh 
se na ikrah pojavita dve majhni črni pi
kici, iz katerih se razvijejo oči. Nekaj 
dni po tem pojavu poči luščina ikre, iz 
katere se pojavi glava in rumenjak. Ta 
rumenjak daje razvijajoči se ribici hrano 
do njenega popolnega razvoja in samo
stojnega življenja. V kolikor se ribe še 
naprej gojijo v bazenih, jih hranijo s te
lečjo vranico, katero predhodno očistijo • 
vseh žilic in pretlačijo skozi stroj, nato 
pa spuščajo po vodnem curku v korito. 
Po dveh mesecih takega prehranjevanja 
ribice izpustijo v manjše ribnike, kjer 
jih krmijo najprej z jetrami, ki morajo 
biti prav tako pretlačene skozi stroj. 
Amerikanske postrvi hranijo tudi z dru
gim mesom.

V jeseni ribe preberejo in oddvojijo 
najlepše ter jih dajo v poseben kanal, 
kjer jih gojijo za pleme. Ribe plemenke 
krmijo z ribami belicami tri do štiri leta, 
ko so godne za smukanje. Ribe za po
trošnjo gojijo na kti način kot plemenke, 
le z razliko, da jih hranijo z vsakovrst
nim mesom.

Ribogojnica oddaja mladice ribarskim 
zadrugam, ki z njimi poribljavajo vode. 
Mladice in ribe za potrošnjo prevažajo 
v posebnih lesenih posodah, imenovanih 
hidrobionih, V teh posodah je steklenica 
s kisikom in aparatom, ki razpršuje kisik 
po vodi.

, Ribogojnica Dragomelj oddaja letno 
na desettisoče postrvi riba,rskim zadru
gam, mnogo jih pa tudi vzgoji za ljubi
telje okusnega, belega ribjega mesa.

Za hhoVšanie moiego in>rometa
Letna skupščina Republiškega odbora 

sindikata cestnega, rečnega in zračnega 
prome.ta je pokazala, da se večina po
družnic še vedno ni dovolj resno lotila 
izvajanja sklepov KIL in XIII. plenuma 
CO ZSJ. To velja posebno za podružnice 
pri cestnovzdrževalnih delih in pri neka
terih okrajnih avtoprevoznih podjetjih, ki 
so po načinu svoje dejavnosti razbita po 
terenu, kar je tudi edini vzrok, da se 
podružnice še niso mogle prilagoditi novi 
obliki in vsebini dela. ,

Iz diskusije se je videlo, da je sindi
kat cestnega prometa v tej kratki dobi 
šestih mesecev, to je od njegove ustano
vitve pa do danes, napredoval in dosegel 
tudi vrsto uspehov. Z največjimi uspehi 
se lahko ponašajo racionalizatorji, zlasti 
iz proizvodnje karoserij in sektorja ser
visa ter remonta, ki so s koristnimi pred
logi z manjšimi racionalizacijami prihra
nili državi skoraj pol milijona dinarjev. V 
načrtih in tudi že v delu pa so nove na
prave za izboljšanje delovnega procesa, 
ki bodo še v tem letu prihranile nad dva 
milijona dinarjev.

Poseben poudarek je skupščina dala 
tudi izboljšanju življenjskega standarda 
delavcev pri cestnovzdrževalnih delih in 
vprašanju prevzgoje, zlasti političnoideo- 
loškemu delu. Za reševanje perečih pro
blemov šoferjev je skupščina predvidela 
ustanovitev društva poklicnih šoferjev.

Na skupščini so se delegati pogovorili 
tudi o izboljšanju delovne discipline.

Nov korak k decentralizaciji je sindi
kat cestnega prometa storil tudi s tem, 
da je prepustil povprečno 50"/o pobrane 
članarine osnovnim sindikalnim organiza
cijam v uporabo, tako da bodo imele 

. dovolj finančnih sredstev, Žal pa finanč
no poslovanje ni na višini, zlasti v pobi
ranju in odvajanju članarine, ter bo treba 
tudi to važno vprašanje čimprej urediti.

Z. V.

Razvili so sindikalni prapor
iPred nekaj dnevi je delovni ko

lektiv OZKZ in KZ v Kamniku sve
čano razvili svoj sindikalni prapor-

V šestmesečne m tekmovanju na 
čast 10. obletnice OF je podružnica 
OZKZ v tekmovanju z ostalimi po
družnicami v okraju zasedla tretje 
mesto. Ta uspeh je kolektiv vzpod
budil, da bo s še večjo vnemo tek
moval v šestmesečnem novembrskem 
tekmovanju, ki ga bo organiziral od
bor OF okraja Kamnik. Tekmovale 
so tudi kmetijske zadruge okrajne 
zveze in se ves čas tekmovanja bo
rile za prvo mesto- vendar je na kon
cu zmagala kmetijska zadruga v Za
logu ter si s tem častno priborila pre
hodno zastavico v trajno last.

Letošnja revizija Invalidskih prejemkov 
bo izvedena po podatkih, prejetih v letnih 
priglasitvah za leto 1951. Obrazci za prigla
sitev so bili že razposlani v dvojniku preko 
okrajnih (mestnih rajonskih) Svetov za so
cialno skrbstvo vsem KLO in sicer le za 
one invalidske upravičence, ki prejemajo 
polne invalidske prejemke (razen za osgb- 
ne invalide I. do IV. skupine).

Dolžnost krajevnih ljudskih odborov je, 
da s pomočjo množičnih organizacij, pred
aš®™ ZVVI in ZB, ob sodelovanju ljudskih

ODKRITJE SPOMENIKA SVOBODE
V nedeljo 13. t. m. je rajonski od’ 

Zveze borcev rajona II v Ljub
il odkril spomenik, padlim žrtvam 
odnoosvoborlilne borbe iz let 1941 
1945. Spomenik, katerega plastiko

Revizija prejemkov vojaških vojnih lnvaI'dov
Joni za socialno skrbstvo, ki jih morajo naj
kasneje do 1. julija 1351 dostaviti Invalidski 
upravi Sveta za ljudsko zdravstvo in so
cialno skrbstvo I,RS. Le na ta način- bo mo 
goče odmeriti prizadetim tiste prejemke, ki 
jim po zakonitih predpisih dejansko prlpa- 
dajo. V si, ki bodo sodelovali pri izpolnje
vanju priglasitev, naj se zavedajo, da vestno 
izpolnjevanje le-teh ni formalnost, ampak 
je nujno potrebno, ker med letom nastale 
spremembe v družinskem stanju, kakor tudi 
spremembe gmotnega značaja, vplivajo na 
odmero invalidskih prejemkov od 1. VII. 
1951 dalje in bi se lahko zgodilo, da bi bila 
zaradi površno ali netočno izpolnjenih pri
glasitev gmotno oškodovana državna bla
gajna ali pa invalidski upravičenci.

Za invalidske upravičence, ki prejemajo 
polovične invalidske prejemke, priglasitve 
za leto 1951 niso bile poslane. Zato naj sami 
javijo nastale spremembe, zaradi katerih 
menijo, da jim po obstoječih predpisih pri
padajo polni invalidski prejemki, bodisi 
pristojnemu okrajnemu Svetu za socialno 
skrbstvo ali pa neposredno Invalidski upravi.

Opozarjamo, da bodo tudi letos vsi oni, 
ki bi dali ali potrdili neresnične podatke in 
s tem oškodovali skupnost, pozvani na od
govornost.

Anton Sigulin: Spomenik svobode

je izdelal kipar Anton Sigulin, arhi
tektonsko pa ga je opremil arh. Glanz, 
stoji na križišču Celovške in Lito- 
strojske ceste kot simbol nove delovne 
sile in poleta v dobi gradnje socia
lizma.

Plastika — visoka dva in pol metra 
— stoji na dvometrskem podstavku, iz 
katerega se dviga zaščitna scena, s 
čimer je dobil spomenik s svojo šest
in etrsko višino umetniško monumen
talnost, saj je arhitekt čudovito spel 
plastiko in figuro v estetsko kompo
zicijo.

Močna- delavska žena s ponosnim 
obrazom, vsa razgibana s korakom 
naprej in z dvignjeno desno roko živo 
prikaže v borbi doseženo svobodo, 
prsti njene leve roke pa se stiskajo 
v pest in pojo močno voljo, da bo svo
bodo obdržala in je ne bo več izpu
stila iz rok ..svobode, za katero so 
dali življenje naši borci, talci, inter
niranci, aktivisti in nedolžne žrtve.

Kipar Anton Sigulin se je s tem 
kipom pokazal resnega oblikovalca, 
ki mu ne gre samo za zunanjo formo.

zof«, da v trdi materiji 
oblikuje idejo, duha, čustvo ...

Svečanost so počastili partijski 
funkcionarji, zastopnika Jugosloven- 
ske Armije, odred vojnih gojencev, 
zastopniki Glavnega in rajonskega od
bora Zvezg borcev, zastopniki OF- 
AFŽ, mladine in široke množice ljud
stva.

DNEVI IGER IN PETJA
Za desetletnico Osvobodilne fronte je v 

Sloveniji tekmovalo 265 igralskih skupin, od 
katerih je 20 prišlo v zaključno tekmovanje. 
Od teh dvajsetih je bila večina tako dobrih, 
da jih je Ljudska prosveta razdelila v tri 
skupine, in sicer: v stalne amaterske, vaške 
iU mladinske. Iz teh treh skupin pa je iz
brala po eno najboljšo in jo povabila v 
Ljubljano, da nastopi v slavnostnih dneh. 
Prav tako je Ljudska prosveta povabila pet 
najboljših pevskih zborov, da sodelujejo v 
Ljubljani pri proslavah desetletnice naše 
borbe za socializem.

Od igralskih skupin je bila povabljena v 
Ljubljano iz skupine stalnih amaterskih 
družin igralska skupina »Sindikalnega gle
dališča*. Kočevje, iz skupine vaških igral
skih družin dramski odsek društva »Oton 
Župančič«. Žiri. in iz skupine mladinskih 
igralskih družin dramski odsek »Mladinske
ga društva Metalurške industrijske šole« z 
Jesenic.

»Sindikalno gledališče« iz Kočevja je na
stopilo s komedijo Carla Goldonija »Pri le.pi 
krčmarici« (»Mirandolino«) z režijo Janeza 
šmona in sceno Martina Korbarja.

Kočevska igralska skupina dela nepretr
goma že od leta 1945; dala je že celo vrsto 
kvalitetnih predstav ne samo v Kočevju, 
temveč v vsem kočevskem okraju, s čimer 
je postala dramsko središče vsega okraja. 
Z letošnjo predstavo se je skupina predvsem 
odlikovala po odlični izgovorjavi, manj pa 
po dognanih likih, režija pa igri ni znala 
dati pravega komedijskega tempa in kome
dijske širine. V igri so se odlikovali pred
vsem Zupan. Šmon in Zalar.

Društvo »Oton Župančič«, Žiri, je dalo 
J. B. Moliera komedijo »George Dandin«, 
ki jo je zrežiral Silvo Ovsenk, sceno pa ji 
postavil Božidar Horvat. Igralci in igralke 
so. zanje pretežko komedijo, vestno naštu
dirali in ji dali neko prisrčno vedrino in 
slovensko sproščenost; motil je igralec vi-

»Bakonja fra Brne«
»Jadran-film«, Zagreb, je v letu 1950 iz

delal nov umetniški film, za katerega je 
scenarij napisal po romanu Sime Matavulja 
Fedor Hanzekovio, ki je film tudi sam zre-' 
žiral. Kamero je vodil že znani in odlični 
Oktavijan Miletič, glasbo, pa je komponiral 
Boris Papandopulo.

V začetku filma je napis; »V Dalmaciji 
so bratstva, ki so v nepreirganem nizu dala 
po trideset, štirideset fratrov. Taka plemena 
imenujejo »Svete lože«. V sedemdesetih le
tih preteklega stoletja je živela v vasi Zvr- 
ljevu »Sveta loža« Jerkoviča, ki je do ta
krat dala dvaintrideset fratrov«.

S tem se začne film, ki hoče prikazati, ka
ko pride v samostan novi bodoči član, mladi 
dečko Bakonja, kaj vse vidi in doživlja, 
kako raste v samostanu in kaj spoznava, kaj 
se vsega nauči, ko opazuje življenje me
nihov, kaj nastaja v njegovi notranjosti, 
ko gleda pohlep, sladostrastje, požrešnost, 
zlagano pobožnost in hinavščino njegovih 
vzornikov, kako počasi dorašča, kako ga sre
ča ljubezen in zaželi, da iz samostana uide, 
pa mu Maša. sestra njegove izvoljenke Ovi
te, pove: »Prišel si, da mi poveš, da si se 
odločil iti iz samostana, ako ti dam Cvito 
za ženo. Ti bi to napravil, pa bi se poke
sal že po nekaj mesecih. Ti ne veš, kako 
težko je živeti in koliko bo vredno zate, 
ako ti njo lepo poročiš z drugim, kot to 
delajo vsi. kakor so tudi mene poročili z 
drugim, da postanem Brnina — in tako bo
mo tudi Cvito poročili, da postane tvoja. 
Ne nori, moje dete. temveč hodi po starih, 
izhojenih poteh!«

Vse to Je hotel film prikazati. Pa še več! 
Pred nami je hotel razgrniti sliko tedanjega 
dalmatinskega življenja, kmete, ki rede me
nihe. menihe, ki kmete izžemajo, sodišča, 
kjer kmete sodijo, kmečke napol tlačane, 
ki pri delu pojejo:

»Lako ti je fratru i djaku. 
težko ti je jadnom težaku, 
j er on trudi od jutra do mraka 
pa on hrani fratra i djaka 
i sve druge od čara do mrava. 
jer im svojim žuljim hranu dava.«

in razočaranje mladega človeka nad krivič
nostjo, lažnivostjo in pobožnjakarstvom hi
navske druščine, pri čemer pa propade in 
postane sam prav tak, kot so njegovi učite
lji — menihi, kot je bil tudi njegov stric sam 
— fra Brne,

Toda to se scenaristu-režiserju ni posre
čilo. Ekspozicija, uvod v dejanje, v drama
tično gibanje, v pogon dogodkov, v trenja 
značajev, je raztegnjeno v nad polovico 
filma, ornamentirano s tolikimi nepotrebni
mi vložki za dosego lepe slike, da se vsebina 
izgubi izpred oči in da gledalec ne ve. za
kaj vsi ti prizori, kaj pomenijo in kakšno 
vlogo naj bi igrali v dejanju. Dejanje je 
tako razvlečeno.' da preneha biti dejanje, 
namesto dinamike nastane statika, ki ji ne 
sledi ne oko ne razum ne čustvo — ne prime 
in ne zagrabi, zdi se. kot bi obračal liste 
albuma, polne čudovitih slik pokrajin, ljudi, 
sonca in senc. ki pa niso med seboj v prav 
nikakršni zvezi, lepe so, a niso žive. niso 
napolnjene z dramatično silo. nikakršne na
petosti ni v njih in nikakršne nujne pove
zave, ki bi tirala ljudi v njih v logična, 
dramalska dejanja. Ves čudovit material, ki 
je v filmu, kakor: živa. prelep,-, pokrajina, 
dalmatinski običaji, narodna folklora, odlični 
igralci in slutena dramatična vsebina, ves 
ta material je nezgneten. neobdelan in kar 
vpije po dobrem scenaristu in pravem film
skem režiserjih ki hi iz njega napravil umet 
nino prvo vrste. Tako pa je ostal le mate
rial, kot bi razmetal skice sem in tja in ča
kal, da pride nekdo in jih poveže v skladno 
celoto, v filmsko umetnino.

Igra fra Brne. Bakonje. vseh fratrov, 
Maše, Cvite in tudi vsega kolektiva je na 
visoki ravni, odlični so posnetki, tudi mu
zika je skladna — morda bo vse to pri nas 
doma odtehtalo slabo dramatičnost scenari
ja, nedognanost, neumetjg in plitkost reži 
je in popolnoma nejasen in nerazumljiv ton.

comta, ki se ni znašel v svojem okolju. Re
žija je skrbela za živahen potek, scena pa 
je bila rešena naravnost odlično.

»Mladinsko društvo Metalurške industrij
ske šole« z Jesenic je prišlo gostovat s ko
medijo A. T. Linharta »Matiček se ženi«, ki 
jo je režiral in sceno oskrbel Srečko Tič. 
Mladinci in mladinke Metalurške industrij
ske šole so pokazali tako globoko podoživ
ljanje. da je predstava bila naravnost vzor 
odličnega prikaza Linhartove komedije. Ma
tiček sam,' ki ga je igral Božo Pančur, ba
ron in baronica, ki sta ju dala Ljubo Koko
šin ek in Jožica Kolbel, hišna Nežka v in
terpretaciji Slavke Zupanc, Zmešnjava, ki 
ga je igral Janez Pristav, Žužek, ki ga je 
postavil Mrak Peter, Budalo v igri Smona 
Poldeta — to so bile dognane figure, žive in 
resnične, nenarejene, liki v skladu e duhom 
komedije in Linhartovim časom.
Predvsem gre pa tudi priznanje režiserju, ki 
je iz teh mladih, talentiranih igralcev zgne
tel enotno ustvaritev in ji dal čar svoje
vrstnega okvira in spretne scenske rešitve.

Vse te igralske skupine so dobile diplome 
priznanja in pohvale za njihov trud in delo.

V Ljubljani sami pa je . dobil enako di
plomo dramski odsek Kuiturnoumetniškega 
društva »Ivan Rob«. Predstavil se je s tra
gedijo Ivana Mraka »Rdeči Logan« v režiji 
Milana Skrbinška. Tragedija, ki obdeluje 
snov iz življenja Indijancev v.letu 1774., ko 
je proti njim drvel plaz belcev z edinim na
menom. da jih uniči in prisvoji njihovo 
zemljo, izdihava globoko človečnost in je 
umetniški protest proti iztrebljanju narodov 
s strani mogočnih in močnih. Režija Milana 
Skrbinška je dala vse prave poudarke, da je 
bila izluščena svetla ideja človeštva v člo
veku, igralski kolektiv pa je podal skladno 
ustvaritev, kateri je nemalo pripomogel 
igralec obeh glavnih vlog, guvernerja Wetz- 
la in Rdečega Logana, Ivan Mrak. Igralska 
skupina je s to igro gostovala širom po 
slovenski zemlji in je bila tako v kmečkih 
kakor industrijskih krajih, sprejeta s toplim 
razumevanjem in živim zanimanjem.

Od pevskih zborov so bili povabljeni v 
Ljubljano mladinski ženski zbor društva 
»Jože Kerenčič« iz Maribora, mešani zbor 
društva »Stefan Kovačič«, Murska Sobota, 
moški zbor društva »France Prešeren iz Kra
nja, mešani zbor društva »France Prešeren« 
iz Celja in študentski mešani zbor društva 
»Tone Tomšič« iz Ljubljane.

Vsi zbori so pokazali veliko tehnično 
znanje, discipliniranost in dobro interpre
tacijo. kjer se je posebno odlikoval zbor iz 
Murske Sobote. Po celokupnem efektu ni 
med njimi velikih razlik, skoro pa je bil 
ljubljanski najmanj obdelan po zvočnosti in

Avtor »Rdečega Legana« Mrak je igral 
tudi glavni vlogi v svoji drami

interpretaciji, kar nam še posebno daje mi
sliti na dognanost bivšega Akademskega 
pevskega zbora in na njega pevovodjo Fr. 
Marolta.

Tako so slovenski režiserji in igralci, zbo
rovodje in pevci zaključili svoje tekmova
nje za desetletnico Osvobodilne fronte in so 
pokazali, da naša igralska in pevska kultura 
raste iz dneva v dan, kar nam vsem skupaj 
daje nove vere in novega veselja za bodoče 
delo.

Predavanje indijskega
profesor ja l’padyaya
Te dn| se je v Ljubljani mudil kot gosi 

profesur Vpadyaya, predsednik združenja 
naprednih indijskih književnikov In direktor 
Indosrerlnje vzhodnega zgodovinskega Inštl 
tuta. V svojih dveh predavanjih, ki jih je 
imel v Ljubljani, je govoril o razvoju in
dijskih jezikov in o življenju Indijcev. Med 
drugim je orisal razvoj štirih narodnih sku
pin in povedal, da so književniki Indije 
razcepljeni v desno in levo skupino, ti pa 
spet vsaka v dve. Desničarji se cepijo na 
tiste, ki hi radi Indijo, kakršna je bila 
zmeraj, in tiste, ki žele nb takem stanju, 
je, le nekakšne reforme. Levičarji pa se de 
loma naslanjajo na Sovjetsko zvezo, drnci 
— močnejša skupina, kamor spada tudi prof. 
Vpadyaya sam — pa raziskujejo In tolmačijo 
Indijsko družbo po marksistični dialektični 
metodi, a čuvajo svojo nacionalno samostoj
nost. tako da hi kot samostojen narod in 
enak med enakimi po svoje pripomogli k 
socializmu na svetu.

Sedanja književnost se bori z zaostalost 
o ljudstva, ki pa že. tudi najnižja kasta, 
casta nedotakljivih, katera Ima že 12 za 
stopnlkov v vladi dviga svojo glavo In za
hteva svoje pravice. Hindujec, od koder je 
Izšel profesor sam, je 40 milijonov, a nakla
de njih knjig so največ 3000 Izvodov, prav 
tako je gledališka umetnost Še v povojih. 
Nas prav nič ne poznajo In še profesor sam 
je, prodno Je prišel sem, sklenil, da se ho 
najprej pogovoril z Vukom Karadžičem. ka
terega ime je poznal. — Obe predavanji sta 
Imeli prav lep uspeh.

t

LEPOTE SLOVENIJE u ameriškem
stenskem koledarju

Vse Invalidske upravičence, ki že imajo 
invalidske izplačilne knjižice, oziroma, ki 
jih bodo prejeli do 1. junija t. 1., opozar
jamo. da morajo na Izrecni nalog Sveta za 
ljudsko zdravstvo In socialno politiko vlade 
FLRJ te knjižice bodisi po pošti ali osebno 
predložiti pristojnemu okrajnemu . (mestne
mu, rajonskemu 1 svetu za socialno skrbstvo 
zaradi vpisa naslednjih klavzul na hrbtni 
strani obvestila o obremenitvi za julij 195T:

»Priglasitev za leto 1951 je vložena« od
nosno: »Oproščen priglasitve za leto 1951«. 
Prvo klavzulo bodo okrajni (mestni, rajon
ski) Invalidski referenti vpisali v invalidske 
izplačilne knjižice onih invalidskih upravi
čencev. ki prejemajo polne invalidske pre
jemke in so dolžni Izpolniti letno priglasi- 
tev za leto 1951, toda šele, ko bo priglasitev 
okrajnemu svetu za socialno skrbstvo de
jansko dostavljena. Drugo klavzulo pa vpi- 
šejo v knjižice onih. ki prejemajo polovične 
Invalidske prejemke In v knjižice invalidov 
I. do IV. skupine. Invalidski referenti lahko 
takoj začnejo z vpisovanjem teh klavzul, 
toda prve le, kot že rečeno, čim so prejeli 
pravilno Izpolnjeno letno priglasitev za leto 
1951. Invalidski upravičenec, ki ne bo imel 
vpisane v invalidski Izplačilni knjižici ene 
izmed klavzul, ne bo mogel dohiti invalid 
nine za mesec julij in nadalje. O vsem lem 
so Narodna banka, njene podružnice in iz
plačilne pošte že obveščene. Zato naj vsi 
invalidski upravičenci v lastnem interesu 
poskrbijo, da bodo njihove prijave pravo 
časno, to je najkasneje rto srede julija, iz 
polnjene in njihove Izplačilne knjižice pred 
ložene okrajnim svetom za socialno skrbstvo 
zaradi vpisa zgoraj navedenih klavzul.

Popolnoma slučajno mi je prišel v roke 
zanimiv tisk, ki ga doslej še nisem zapazil 
zabclelenega v slovenski bibliografiji. To 
je stenski koledar, izdelan pri ameriški za
ložbi Roehl Calendar Co. v Jolietu v državi 
Illinois. Ta stenski koledar je prinesel v 
šolo dijak I. razreda litijske gimnazije 
Kres iz Zgornjega loga \ad Litijo, poslala 
pa mu ga je teta iz Amerike. Seveda je 
pritegnil našo pozornost, ker prinaša prav 
čedne, umetniško izdelane slike iz Ljudske 
republike Slovenije

Ta stenski koledar za leto 1951 je izde
lan v bakrotisku. Je precej velikega for
mata, v višino meri 17 centimetrov, v ši
rino pa 31 centimetrov. Papir je tako ime
novani umetniški papir

Napisi mesecev in nedeljski datumi so 
v rdečem tisku, ostalo je izdelano v temni 
sepia barvi. Na zgornji polovici vsakega 
lista so po štiri slike v velikosti razglednic, 
spodnji del lista pa je namenjen koledar
skim zabeležkam. Dnčim so besedila pri po
sameznih motivih v slovenskem jeziku, je 
ostalo koledarsko ■besedilo v angleškem je
ziku. Tako imamo pred seboj zanimiv dvo
jezičen slovensko-angleški tisk.

Vsak mesec ima svoj list- Pri. vsakem 
mesecu so objavljeni posnetki, ki odgovar
jajo letnemu času in razpoloženju. Tako na
—-'....... so na januarskem listu zimski mo-

Pokljuke. Vršiča in Mrzlega studenca 
Triglavom v ozadju tčr naš zimskošportni

paradiž 
listu je prikazano

Rateče-Planica. Na februarskem
' ' ' mvrsrslrtžen_ spet zimsko razpoloženje

v naših krajih \a vseh. slikah so zimske 
bele poljane, med njimi seveda spet Tri
glav z domom na Kredarici. Simbol OF 
Triglav je tudi simbol naših rojakov preko 
velike luže.

Izbira slik je prav posrečena, urednik 
tega koledarja, ki pa ni zabeležen, je go
tovo naš domačin, saj je prikazal v sliki 
domala vse važnejše predele in kraje iz 
LRS, v glavnem Gorenjsko, potem pa se 
seveda tudi Dolenjsko (Pleterje in št. Jer
nej, Kostanjevico ob Krki, Loški potok), pa 

Štajersko (Maribor, Sv. Urbantudi

primer
tivi s

Mariboru itd.). Seveda pa prevladuje 
renjska, ki ima za naše rojake-izseljence 
pač največ vabljivih privlačnosti, kakor 
na primer narcisna polja na Golici, življe
nje pastirjev na gorenjskih pašnikih, pa 
tudi omiljeni motiv gorenjsko dekle s sta
rinsko avbo na cvetočem travniku z bese
dilom: >'Rožic nabrale bom . .« Slovensko
besedilo je skrbno sestavljeno.

Umetniško izdelan koledar z motivi iz 
slovenskih krajev razveseljuje mnoge naše 
rojake v ZDA skozi vse leto in je posre
čena propaganda za našo LRS in nje na
ravne lepote. Škoda, da niso pri posameznih 
posnetkih zabeleženi niti avtorji niti ured
nik koledarja J. Z.



Doa nova POČITNIŠKA DOPIOVA Kai Prinaša letošnja moda
Priroda je zopet vzbrstela v vsej svoji 

ozeleneli in cvetoči lepoti. Krasno majsko 
jutro me je zvabilo od doma. Na grdi je
seniški postaji, ki je ostala od vojne 
porušena, sem bil z ostalimi potniki vred 
še slabe volje.

V sedel sem se na bohinjski vlak in 
odpeljal. Ko smo se tretjič ustavili, sem 
izstopil.

Nad blejsko kotlino leži prijazna vasica 
Podhom. Od tu se razprostira lep razgled 
na vse strani. Žarki jutranjega sonca, 
vzhajajočega izza Stola, se lomijo nad 
gladino blejskega jezera. Ozrl sem se na 
desno stran kotline. Stol, Begunjščica in 
Zelenica so pokriti s snegom. V očeh me 
je zaščemelo. Presvetlo blešči svetloba 
snega, ki ga obseva sonce. Nehote sem 
zasukal glavo. Očem je odleglo ‘na temno
zelenih barvah smrek Jelovice, ki se raz
teza mimo Radovljice daleč tja do škofje
loških hribov.

»Prosim vas, tovariš, kje pelje pot na 
Mcžakljot* sem vprašal mladega kmeta, 
ki je nesel v velikem objemu seno živini 
v hlev. tKar naravnost skozi našo vas, 
v Gorjah čez graben, potem pa na levo v 
hrib,s mi je odgovoril s svojo prijazno 
gorenjsko besedo. »V dveh urah prispete 
na vrh, če boste ,polegnaloi šli.*

Pot me je peljala mimo dehtečih cve
točih sadovnjakov. V Gorjah sem zavil 
po mostu preko bistrega potoka Rodovne. 
Iznad senožeti so se dvigale kot tančica 
rahle meglice. Žvižganje kosov in žvrgo- 
lenje drugih ptičkov se je mešalo s. tol- 
kajočimi glasovi žoln, vmes pa so se pre
šerno oglašale kukavice. Kakor prijetna 
ptičja orkestralna glasba. Velike preproge, 
vezene s pomladnimi podleski, rastočimi 
po baržunastem mahu na jasah v gostih 
gozdovih smrek in bukev, so me zvabile. 
Po dveurni hoji sem se vsedel na ob 
potoku zloženo hlodovino. Vonj smole in 
gozdnih cvetlic v čistem gozdnem ozračju 
sem globoko vdihaval.

Košček suhe slanine, ki sem jo kupil 
v trgovini državnih posestev, mi je z do
mačim kruhom šel v slast. Po rebrih on-

ZA IZDELAVO BATERIJ UPORAB
LJAMO DOMAČO MANGANOVO 

RUDO
Znano je, da smo pri nas manganovo 

rudo, ki jo potrebujemo za izdelavo ba
terij in galvanskih členov, poprej vedno 
uvažali. Po ' osvoboditvi smo dobivali to 
rudo največ iz Rusije in kasneje iz Ho
landske. Z blokado s strani vzhodnih 
držav pa so se težave glede nabave te 
rude pri nas močno zaostrile:

Tehnični vodja Škofič Anton, iz tovar
ne baterij >Zmaje v Ljubljani, je zaradi 
tega sklenil v bosanskem rudniku man
gana čevljanoviči pri Semizovcu poiskati 
potrebne vzorce rude, da bi jo v labora
torija preizkusil, če bi bila za baterije 
uporabna.

Po analizi instituta za analitsko ke
mijo univerze v Ljubljani in po njegovih 
lastnih izkušnjah iz prakse je ugotovil, 
da je glede mangandioksida naša manga
nova ruda le za 19% slabša od najbolj
šega inozemskega mangana. To sicer del
no vpliva na trajanje uporabnosti bate
rije, vendar pa prinaša našemu gospo
darstvu še vedno ogromne koristi.

Z uporabo domačega manganovca so 
samo v tovarni »Zmaje prištedili lansko 
leto nad pol milijona deviznih dinarjev. 
To iniciativo so prenesli tudi v tovarno 
»Croatia« v Zagrebu, kjer so v enem 
samem letu prav tako prištedili 1,600.000 
dinarjev.

kraj potoka, med grmovjem, komaj sto 
korakov proč, sta se pasli srnici. Preko 
smrek je zafrfotal divji petelin. Kako lepo 
je tod okoli.

Ko sem hodil še dobrih deset minut, 
sem zagledal nad smrekami ogromno, še 
nedograjeno stavbo. V pritličju je zidana 
z opeko, v vrhnjih nadstropjih pa zgra
jena iz lesenih, lepo obdelanih hlodov. 
Par korakov proč pa stoji druga, manjša, 
že popolnoma dograjena. Obe stavbi je 
prevzel v upravljanje Sindikat metalur
ških delavcev jeseniške Železarne od rek
torata ljubljanske univerze. Manjša s pet
indvajsetimi posteljami bo dana v uporabo 
že sredi julija. Večja, ki bo dograjena in 
opremljena do začetka zimske sezone, bo 
sprejela v sobah z eno, dvema in tremi 
posteljami 42, na skupnih ležiščih pa 50 
gostov. Dva počitniška doma sta to. Po
stavljena sredi gozdov na vrhu Možaklje, 
od koder so možni izleti na bližnjo Po
kljuko in daljno okolico, tja daleč jia 
triglavsko pogorje, bosta nudila mladim 
in starim, ki bodo prihajali na oddih, 
zmogljive in krasne ture. Na pobočjih so

lepi smučarski tereni. Upravni odbor do
mov bo skušal ustvariti v domovih tako 
življenje, ki bo nudilo gostom vse, kar 
bodo potrebovali z.a oddih in okrepitev 
zdravja•

Mežaklja in bližnja Pokljuka sta bo
gati tudi po gozdnih sadežih. Borovnic, 
malin, gob in raznih zdravilnih zelišč je 
malokje toliko, kot v tem predelu pred
gorja naših Julijcev. Tudi zaradi tega 
bom hodil še na Mežakljo.

Ko sem se proti večeru vračal s pred
sednikom Upravnega odbora _ jeseniške 
Železarne tov. Lojzom Božičem in s tremi 
jeseniškimi fizkulturniki, ljubitelji planin, 
v dolino, nam je tov. Lojze Božič razla
gal načrte okoli dograditve drugega doma.

tče bomo imeli dovolj pomoči in ra
zumevanja vseh, ki morajo imeti razume
vanje za to stvar, bo drugi dom služil 
v začetku zimske sezone že svojemu na
menu.*

Dom bo r.a razpolago vsem, ki si bodo 
želeli oddiha v tem delu prelepe Go
renjske. — F. C.

Nekaj o prehrani človeštva
Mnogi naši bralci so še pred nena

vadno sušo, ki je letos prizadela našo dr
žavo, mislili, da je vprašanje hrane in 
pravilne prehrane prebivalstva preprosta 
in na videz lahka naloga. Temu pa ni 
tako. Čeprav sta že dve tretjini svetov
nega prebivalstva poljedelski, dela pre- 
prehrana strokovnjakom mnogih narodov 
in državo občutne preglavice.

Eden glavnih vzrokov za današnjo 
krizo v prehrani je nazadovanje poljedel
ske proizvodnje, ki se je v drugi svetovni 
vojni pokazala dosti občutnejšo, kakor v 
prvi. To velja ne samo za Evropo in za 
evropski del Sovjetske zveze, marveč tudi 
za velike površine Daljnega vzhoda. Zara
di tega so države, ki so pred vojno z lah
koto krile svoje, potrebe v živilih, po 
vojni zašle v težave: pokrajinam pa, ki so 
že poprej trpele pomanjkanje hrane, je za
čela groziti lakota. Posebno resno so to 
nevarnost občutili azijski narodi, ki šte
jejo več kakor polovico svetovnega pre
bivalstva.

Zdravniki, ki proučujejo prehrano, so 
dognali, da bi človek moral prejeti s hra
no najmanj 2550 kalorij na dan. V resnici 
je ta minimum manjši. Svetovno povpreč
je, ki je bilo pred vojno okrog 2400 kalo
rij, je danes morda le še 2200 kalorij. Pre
pad med dobro hranjenimi in slabo hra
njenimi deželami pa je še mnogo večji: 
tako dobivajo prebivalci Argentine, Av
stralije, Danske, Irske, Kanade, Norve
ške, Nove Zelandije in Zedinjenih držav 
Amerike povprečno 3000 kalorij na dan, 
medtem ko odpade na prebivalce Daljnega 
vzhoda (izvzemši Siam) in vse Afrike 
(razen Južnoafriške unije) komaj 2000 ka
lorij na dan. Prebivalci Bližnjega vzhoda 
dobijo okrog 2500 kalorij, ostale dežele v 
Evropi pa 2300—2900 kalorij na dan.

Ker zadeva zboljšanje svetovne polje
delske proizvodnje, moramo reči, da smo 
v splošnem šele na začetku. Izvedenci so 
mnenja, da bi se življenska raven lahko 
dvignila le tedaj, če bi se zaloge hranil 
povečale zdaleč hitreje kot prirastek lju
di. Medtem ko raste prebivalstvo za 1 do 
2.5%, bi morala proizvodnja živil posko
čiti za 2 do 3.5%.

Ameriški strokovnjaki za poljedelstvo 
so izračunali, da je od vseh 37.7 milijard 
akrov zemeljske površine doslej obdelanih

Pomembna mehanizacija
proizvodnje v tovarnah „Zlatorog“

V Tovarnah »Zlatorog« v Mariboru 
so te dni zabeležili nov uspeh v me
hanizaciji proizvodnje po zaslugi ra- 
cionaliizatorja tov. Ivana Grizolda, 
ključavničarskega mojstra iz te to
varne* ki je iznašel in izdelal avto
matski polnilni in zapiralni stroj za 
kozmetične mase v tubah. Sličen stroj 
je tovarna imela v času okupacije, 
vendar so ga bivši lastniki pred zlo

mom Nemčije z mnogimi drugimi 
stroji vred odpeljali v Avstrijo. Tov. 
Grizold je, d asi ravno načrti stroja v 
podjetju niso obstajali, sam izdelal 
kompletne konstrukcijske načrte stro
ja, po katerih so bili odliti posamezni 
deli, nato pa je tudi sam izvršil vso 
precizno obdelavo 
in sestavo stroja, ki 
je že v pogonu ter 
brezhibno deluje. Po 
svojem izgledu, ka
kor tudi precizno
sti izdelave stroj 
ne zaostaja za iz
delki inozemskih 
tvrdk. Vsebuje pa 
mnogo izboljšanja 
nasproti prejšnjemu 
stroju.

Delo s tem strojem 
je zelo enostavno.
Ena delavka napol
ni in zapre z njim 
v 8 urah i 1.000 tub.
Avtomatsko zapira
lo vtisne pri tem 
na vsako tubo tudi 
datum proizvodnje, 
kar je zelo važno 
pri kakovostni kontroli izdelka, S tem 
strojem je dosežen v delovni fazi pol
njenja in zapiranja tub 25%-ni pri
hranek na delovni sili, saj so odpadle 
3 delavke, ki so prej z ročnimi stroj

čki zapirale tube. Obenem pa je tov. 
Grizold prihranil državi znaten znesek 
v devizah, katere bi brli morali izdati 
pri nakupu stroja v inozemstvu. Tov. 
Grizold je stroj izdelal pretežno s 
prostovoljnim delom zraven svojega 
rednega opravila ter je žrtvovali zanj 
tudi marsikatero nedeljo, a premnogo 
noč je prečni in pretehtal nad na
črti. V izdelavo stroja je poleg svoje 
strokovne sposobnosti vložil mnogo 
ljubezni in truda. Svojo obvezo, da bo 
stroj stavljen v pogon do 10. obletnice 
ustanovitve O F, je tudi častno izpol
nil. In ko je stroj v enakomernem 
ritmu pričel metati iz sebe prve na
polnjene tube s kozmetično kremo*

le okrog 4 milijarde akrov; lahko bi pa se 
obdelalo 11 milijard akrov.

Danes je na svetu okrog 2.3 milijarde 
ljudi. Doslej je obdelanih le 1.5 akrov 
zemlje rta osebo, namesto 5 akrov, ki so 
po klimatskih prilikah sposobni za obde
lavo. Samo v Afriki, Južni Ameriki in na 
nekaterih velikih otokih bi se lahko uspo
sobilo še 1 milijardo' akrov za proizvod
njo hranili.

Na doslej obdelani zemlji bi se lahko 
proizvodnja živil močno dvignila, če ne 
bi poljedelci v mnogih krajih obdelovali 
zemljo še z zastarelim ročnim orodjem in 
slabim načinom obdelave.

Mednarodna organizacija za prehrano 
in poljedelstvo (FAO) je mnenja, da bi se 
glede na izboljšanje prehrane na svetu mo
rala do leta 1960 povečati proizvodnja 
sladkorja za 12%^ žitaric za 21%. koren
ske in gomoljaste zelenjave za 27%, ma
sti in olja za 34%, mesa za 46%, stročnic 
iti oreh as ti h plodov za 80%, mleka za 
1C0%, sadja in povrtnine pa za 163%. 
Z izdatno zboljšano obdelavo dosedanjih 
obdelanih površin, bi to zahtevo najbrž 
lahko izpolnili.

V zvezi s povečano proizvodnjo živil 
bo pa seveda treba rešiti tudi še vpra
šanje predelave in konzerviranja, vskladi- 
ščanja in' razdelitve hranil.

Dr. M. Kalin.

Vsaka tovarišica se prav rada čedno 
in okusno oblači, pa naj je to dekle ali 
žena. Obleke delajo marsikateri pregla
vice, posebno še v pomladnih in polet
nih mesecih, ko je čas izletov in dopu
sta. Marsikatera se sprašuje, kako bi 
prekrojila staro obleko ali pa iz novega 
enostavnega blaga dala sešiti okusno, mo
derno obleko. Rada bi nekaj lepega, pa ne 
ve, kaj je v modi

Da olajšamo tovarišicam te razumljive 
skrbi, dajemo kratka napotila o modi 
letošnjih pomladnih in poletnih oblek.

Dolžina oblek bo srednja, ne pretira
no dolga in ne prekratka; rokavi bodo 
predvsem kimono, zelo kratki, pri večini 
oblek samo podaljšek ramen. Krila ozka, 
v pasu nabrana ali z neizlikanimi gubami. 
Obleke bodo krasili številni gumbi, čip
ke, posebno na ramenih in prednjem 
zgornjem delu in z volnenimi nitkami 
prepleteni široki šivi v kontrastnih bar
vah. Prevladovali bodo mali (bubi) sto. 
ječi ovratniki.

Letošnja moda je taka, da bo zadovo
ljila skromne in izbirčne okuse.

Deset praktičnih nasvetov
Potemnelo srebrnino očistiš, če jo umijes 

v krompirjevi vodi in jo potem dobro iz
brišeš. ■

Duh po ribah preženeš z jedilnega pri
bora, če ga takoj po uporabi očistiš najprej 
z navadnim pepelom, nato pa umi ješ s to-plo 
vodo. -

Mastno steklenico napolni do polovice z 
vodo v katero si zmešala nekoliko žaganja. 
Steklenico nekajkrat dobro potresi, 'potem 
pa izmij: maščoba bo^izginila.

Ogledala najlepše očistiš z namočeno na
strgano kredo.

Kadar sije sonce na okna jih ne umivaj 
z milom in vodo, ker postanejo motna.

ZANIMIVOSTI
SKRIVNOSTNO ŽIVLJENJE MORSKIH 

SELIVK
Stoletja se je svet ukvarjal z vprašanjem, 

kam zginjajo odrasle jegulje, ki v določeni 
letni dobi zapustijo reke. kjer žive ter od
hajajo na morje, odkoder se več ne vrnejo. 
Starogrški filozof Aristotel skrivnosti je
gulje ul znal razrešiti. Povedal je samo. da 
jegulja izhaja »iz notranjosti sveta«. Bun
ijam Plinij je celo. tolmačili, da se jegulja 
drgne ob skalovje In.da potem iz oluščenih 
končkov nastajajo nove mlade jegulje. Dru
gi zopet so jeguljo celo šteli med bogove 
ali govorili, da nastaja iz rose majskega 
jutra, ali pa iž konjske dlake, ki pade v 
vodo. Verjetno, da skrivnosti niti do danes 
ne bi odkrili, če ne bi danski biolog Schmidt 
vse svoje življenje žrtvoval preučevanju je
gulj. 25 let je ta Danec križaril po vseh 
morjih in iskal zibelko jegulje.

N,a svetu obstoji 5 vrst jegulj. Najbolj 
znana je evropska jegulja. Vsako leto pri
haja v reke Evrope ogromna množina mla
dih jegulj, dolgih komaj 6 cm. Te mlade 
jegulje tvorijo množino majhnih ribic, ki 
potiskajo druga drugo In se družno borijo 
s tokovi, slapovi in drugimi ovirami. Ko 
pridejo v svoje stalno prebivališče, me
njajo jeguljice svojo zunanjost ter spreme
ne barvo hrbta v temnozeleno, boke in tre
buh pa v rumeno barvo. Zaradi tega Jim 
pravijo tudi rumene jegulje. Ko je jegulja 
preživela nekaj let v sladki votli in zrasla 
vsako leto za 6 do 8 cm.. pa občuti neza
držen gon po razmnoževanju. ...

Samec jegulje je star 8 do 10 let in dolg 
približno 25 do 50 cm, samice pa so staro 
čez 10 let, dolge pa 40 do 100 cm. Pod vpli
vom nagona za razmnoževanje izpremeni sa
mica barvo hrbta v temnočrno. boke in tre
buh pa v srebrnobelo barvo. Postane zelo 
požrešna ter se začne pripravljati na pot. 
rlo drStilnice. ki je včasih dolga 5 do 7000 
kilometrov. Ko pride jesen, se jegulje zač
no pripravljati ra ženitno potovanje. Ne
mirno iščejo tedaj pot iz sladke vodo in za
puščajo male jeguljice. ki še morajo nekaj 
let čakati svoj čas. Klic dolžnosti je pri je
guljah celo tako močan, da samotarske je
gulje zapuščajo svoja prebivališča in se po
noči. po rosi, selijo v reke. Ko pade prvi 
jesenski dež. se začne ponoči selitev jegulj. 
To je obenem tudi najugodnejši čas za lov.

Drstilnice jegulj je Schmidt našel v za- 
padnem delu Atlantskega oceana, južno od 
otočja Bermudov Tja odhajajo prav vse 
jegulje na svetu. Med potjo ne jedo. ampak 
se hranijo iz rezerv, ki so jih v telesu na
brale v 10 letih. Ko pridejo jegulje v drst li
nico. izvržejo jajca in seme. Ker jih je po
tovanje in drstenje tako izčrpalo, da nima
jo več moči za povratek, je njihova usoda 
pogin. Poginejo vedno tam. od koder so 
pred 10 leti začele triletno potovanje v naš 
Jadran in druga morja Evrope.

Jegulja se drsti v zelo velikih globinah, 
okoli 400 morda celo 1000 m, ker je v njih 
primerna temperatura (20 stop. C), ki jim 
prija. Jajca, ki so jih jegulje izvrgle, pre
našajo morski tokovi. Iz njih se izležejo 
majhni leptocefali, listnate oblike in po
vsem prozorni. Ti leptocefali s pomočjo
golfskega toka potujejo obenem s številnimi 
bilkami in majhnimi živalicami. ki jim pra
vijo planktoni. Za potovanje do sredine 
Atlantskega oceana porabijo te bodoče je
gulje vse leto, dve leti pa da pridejo_ do 
evropske obale. Ob obali leptocefali menjajo 
obliko in se spremene v rdečo prozorno je
guljo, ki je dolga okoli 6 cm. Šele, ko so 
stare tri leta, začno jegulje iskati pot v 
evropske reke. v katerih potem sedem let 
zbirajo hrano za tri leta trajajoči povratek 
v pogubo.

Biologi pravijo, da je odkritje skrivnosti 
jegulje eno največjih odkritij tega sto
letja.

ELEKTRIČNO KONSERVIRANJE
Elektromagnetne valove uporabljajo tudi 

v prehrambeni industriji. Precej živil vse
buje veliko vode. Če hočemo ta živila hra
niti dalje časa. moramo izsušiti iz njih vla
go. To vodo lahko odvzamejo tudi z elektro
magnetnimi valovi, podobno kot pri sušenju 
lesa.

Z uporabo elektromagnetnih valov za 
konserviranje živil, živila obenem tudi lahko 
steriliziramo, t. j. uničujemo klice, ki lahko 
izzovejo gnitje. V nekaterih primerih se s 
takim posto-pkom celo izboljša okus kon- 
serviranih proizvodov. Če se konserve na
hajajo v steklenih posodah, potem vsebino 
lahko konserviramo skozi steklo.

SVINČNIK TOPLOMER
Iznašli so novo sredstvo, s katerim je 

mogoče ugotoviti, ali je predmet, katerega 
segrevamo zaradi toplotne obdelave, ,ze do
segel določeno stopnjo toplote. Načm je ze
lo enostaven. Dovolj je, da predmet, preden 
ga izpostavimo ognju, označimo s posebnim 
svinčnikom, katerega, črte se topijo in pre
tvarjajo v vidno sled oziroma menjajo bar
vo. kadar je dosežena potrebna toplota. — 
Takšni svinčniki so izdelani za vse toplote 
od 50—873 stopinj Celzija.

Že dolgo sta poznani dve zmesi za te 
svinčnike: biodit baker in živec, ki med 60 
do 70 stopinjami Celzija preide iz sive na 
rdečo barvo, in blodit srebro ter živec, ki 
med 90 in 100 stopinjami preide od odprte 
rum en en a temnordečo barvo. Pri ohlajeva
nju dobivajo ti proizvodi ponovno prvotno 
barvo.

Obstajajo tudi takšni svinčniki, ki lah
ko označijo dve ali več razlik — dviga ali 
padanja — toplote. Takšno označevanje nam 
omogoča, da spremljamo ves potek dela in 
kontroliramo razne stopnje toplote, opazu
joč barvo samo ene črte takšnega svinčnika.

V luknje, kjer so se žeblji že razmajali, 
zabijaj žeblje tako da najprej v luknje 
natlačiš nekoliko ovlaženega papirja, potem 
pa vanj zabiješ žebljičke.

Če te moti ura, ki premočno tiktaka, jo 
povesi pod kozarec; to bo oglušilo njen zvok.

Če se bojiš, da bi muhe pon es na žil e po
zlačene okvirje slik in ogledal, jih namaži z 
vodo v. kateri si vrela 2 do 3 glavice če
bule. Voda mora nekaj minut vreti, ko 
vržeš vanjo 3 čebulne glavice; potem naj 
voda še z čebulo vred nekaj minut vre. 
N"ato vodo odcedi in s čopičem pomaži vse 
tiste predmete, za katere se bojiš, da bi jih 
mrčes onesnažil. S to vodo lahko namažeš 
tudi lestence.

Vroče jedi napolniš v steklene kozarce, 
sklede in krožnike tako. da o vi ješ steklo zu
naj vse do roba z mokro krpo. Steklo tedaj 
ne bo počilo.

Zarjavele železne ponve obdrgni z vročo 
soljo, pa bodo kmalu čiste. Prav tako oči
stiš s soljo tudi srebrn pribor, če posodo 
za mleko pom i ješ s slano vodo, preden vli- 
ješ vanje mleko, se lahko zaneseš da ti ne 
bo skipelo in ne pustilo maščobe ob straneh.

BOSTE TUDI VI SPREGLEDALI MAT?
K. W. Mulford z washingtonske univerze 

in F. Herbert sta na nekem moštvenem 
turnirju v Ameriki pred kratkim pripeljala 
partijo v naslednji položaj
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Beli (Muldorf) je v zadnji potezi odigral 
Kf2 in tako spregledal enostaven mat v treh 
potezah.

Boste tud! vi mat spregledali kot ameri
ški mojster ali pa boste znali kot črni na 
potezi matirati v treh potezah?

Za rešitev pa res ne smete porabiti preveč 
časa — je povsem lahka.

NOVA RAZISKAVANJA
Angleški^ učenjaki bi radi odpravili po 

manjkanje žvepla na svetu. Zato bodo po 
skušali aktivirati »proizvodnjo« nekih mi 
krobov, ki žive v afriških jezerih. »Skladi 
sce« žvepla teh mikrobov je v sulfidih, k 
jih proizvajajo. ^Če bodo učenjaki uspeli 
bodo pridobljene velike količine ceneneg; 
žvepla. Zamisel ni neizvedljiva, saj ima h 
svoje predhodnike: mikrobi penicilina nz 
primer pod vplivom žarkov »proizvajajo 
stokrat več penicilina kot pod naravnim 
pogoji.

Prvonagra$enec naše nagradne križanke nam piše

Ivan Grizold je sestavil avtomatski polnilni in zapiralni stroj 
za kozmetične mase v tubah

je tov. Grizold ponosen iin ganjen iz
javil, da "je najsrečnejši dan v njego
vem življenju. — Tov. Grizold si je 
z izdelavo opisanega stroja pridobil 
pravico do naziva racioinalizator j a.
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Bil sem službeno na terenu. Sedel sem 
v pisarni podjetja, ko je naenkrat zazvonil 
telefon. Dobil sem naročeno zvezo. Še pre
den sem utegnil povedati, kaj želim, že je 
tovariš na drugi strani žice — spoznal sena 
ga po glasu — začel: »Halo, halo, ali sliši«? 
Si ti Kleč? Ali slišiš? Si že prečital .Delav
sko enotnost6!? Hitro jo poišči tam v pi- 
sarni, prav gotovo jo že imajo. Sicer pa ti 
čestitam, kar preberi, boš že videl!«

Nisem se mogel znajti, kaj hoče pove
dati, dokler -ni končno dejal: »Da, dobil si 
prvo nagrado! Nekdo iz Trbovelj je dobil 
drugo in še. . .« Nisem mu verjel. Pogo
vorila sva se potem o službenem poslu, nato 
pa sem mimogrede le povprašal za »Delav
sko enotnost«. Ni še -prispela. Ostalo je zato 
pri telefonskem razgovoru. Sam pri sebi 
sem sicer med delom še tu pa tam pomislil 
na križanko in na pi vo nagrado ter na 
telefonski razgovor; pa le mimogrede, kakor 
na nekaj, kar ne more biti ....

Prijetna stvar je že 10 dni brezplačnega 
dopusta, dve knjigi ali vsaj ena knjiga, 
toda kako je mogoče, da bi bil med temi 
prav jaz. Križanko sem sicer verjetno pra
vilno rešil; mesto v zapadni Sibiriji sva 
našla skupno s tovarišem Tonetom v »Gospo
darski geografiji sveta«, naš mednarodni 
šahovski mojster s svojimi začetnimi črkami 
pa je ostal še nekam dvomljiv. Nisem nam
reč šahist. vendar pa so me ostale besede, 
zbrane v smiselno celoto, prepričale, da je 
rešitev pravilna. To pa Še zdaleč ni bilo 
zagotovilo, da bi za to rešitev bil nagrajen.

Na srečo nisem nikoli računal in tudi 
danes ne računam; seveda pa sem pri tem 
pozabil na to, da na njo računajo drugi in 
kar je posebno važno, da so v redakciji »De
lavske enotnosti« ljudje, ki imajo srečne 
roke in so izžrebali glavni dobitek prav 
tistemu, ki se je tega menda najmanj na
dejal.

Doma so potrdili, da je telefonsko ob
vestilo resnično. Šele tu sem se na lastne 
oči prepričal, da je vse to res ko sem pre
čita! »Delavsko enotnost«. Drugi dan so mi 
mnogi čestitali, imeli so me za srečneža ali 
človeka dobre roke, kakor so dejali. Hoteli 
so že vedeti, kdaj bom šel na dopust, kam 
mislim iti. ali sem že dobil nakaznico, 
skratka, hoteli so vedeti več, kakor sem jim 
sploh o tem mogel povedati . . .

Nekdaj sem zelo na veliko reševal kri
žanke. Kupil sem si celo leksikon, da bi bil 
kos številnim problemom, ki so bili v kri
žankah. Marsikdaj sem stvari pravilno rešil, 
mnogo časa sem porabil, preden sem pr j šel 
do pravilnih rešitev. Vendar mi ni bilo 
nikoli žal za ta čas, saj sem pri tem tudi 
mnogo pridobil. Še nikoli pa se ni zgodilo, 
da bi bil dobil kakršno koli nagrado, kaj 
šele, da bi me doletelo kar prvo* priznan je 
— tako prijetno darilo!

Ob podelitvi te nagrade se pridružujem 
mnenju in željam vseh tistih reševalcev kri -. 
zank, ki so povedali, da si takih in podobnih 
križank še želijo, ker niso samo za razve
drilo. temveč tudi za vzgojo, širjenje ob

zorja, za pridobivanje in utrjevanje sploš
nega znanja.

Snovi za take križanke in podobne pro
bleme imamo dovolj, požrtvovalnih ljudi za 
sestavljanje pa verjetno tudi ne bo manj
kalo. Mi pa bomo pri reševanju in iskanju 
bese-d prelistali marsikatero knjigo, časopis 
m revijo. Med iskanjem bomo našli tisto, 
kar bomo iskali, pri tem pa zasledili tudi 
mnogo drugega koristnega, kar smo pri red
nem pregledovanju ali čitanju prezrli.

Kakor doslej, bom tudi v bodoče reševal 
križanke, ker je to zabavno in koristno. 
Svojega mnenja o »srečnem naključju« pa 
kljub temu ne bom spremenil.. Takih tre
nutkov pri iskanju je malo pridobljeno 
znanje pa ostane — to pa je tudi najbolj 
bogata nagrada, ki odtehta vse druge.

Pozdravljam samo zamisel redakcije, ki 
je izbrala tak način vzgoje in želim vsem 
reševalcem v bodoče enakih uspehov, ka
kršnega sem bil to pot deležen,

Kleč Franc.

Ureja uredniški odbor — Glavni urednik 
Tone Seliškar — Uredništvo telefon 45-38 in 
uprava telefon 49-70. Masarykova 14-11, v 
Ljubljani — Izhaja vsak petek — Mesečna 
naročnina din 15.—, četrtletna din 45.—. 
polletna din 90.—, celoletna din 180.— Štev. 
ček. položnice 604 90321-4 — Tiska tiskarna 
»Ljudske pravice« v Ljubljani, Kopitarjeva 6


